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درخواست شهرداران کلان شهرها از 
نمایندگان مجلس 

حمایت از حقوق شهر 
و شهروندان در لایحه 

مالیات بر ارزش افزوده 
شــهرداران کلان شــهرهای کشــور ، 
خواســتار حمایت نماینــدگان مجلس 
از حقوق و منافع شــهر و شــهروندان در 
لایحه مالیــات بر ارزش افزوده شــدند. 
به گزارش روابــط عمومی مجمع کلان 
شهرها، شهرداران کلان شهرها در صد 
و ســومین نشســت خود که به میزبانی 
شــهرداری تهــران برگــزار شــد، رونــد 
تصویــب نهایــی برخــی از مــواد لایحه 
مالیات بــر ارزش افــزوده و فرصت ها و 
تهدیداتــی را که موجــب کاهش درآمد 
عمومی شــهرداری ها می شود بررسی 
و خطاب به نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی، بر حمایــت از حقوق شــهر و 
شهروندان در راستای تامین منابع برای 
ارائــه خدمات عمومــی و توســعه پایدار 
شــهرها تاکیــد کردند.شــهرداران در 
این جلســه مهم ترین دغدغه های خود 
درباره لایحــه مالیات بــر ارزش افزوده 
را شامل تســری عوارض شــهرداری به 
معافیــت هــای پیــش بینی شــده برای 
تخصیــص   ، خدمــات  و  کالا  عرضــه 
بخشــی از عوارض شــهرداری به ســایر 
سازمان ها و نهادها، کاهش اختیارات 
شــوراهای اســلامی شــهر در عــوارض 
محلی و  متمرکز کردن  عوارض سالانه 
بر خودروهای ســواری برشــمردند که 
موجــب کاهــش درآمدهــای عمومــی 

شهرداری ها و دهیاری ها می شود.

 رئیس پارک علم و فناوری 
خراسان:

 تولیت آستان قدس در دیدار 
با معاون علمی و فناوری رئیس جمهو ر مطرح کرد

کل بودجه پارک های علم و فناوری اندازه 
بودجه یک دانشگاه جامع نیست  

 آمادگی آستان قدس 
برای توسعه اقتصاد دانش بنیان 

3

3 راهکا ر مشترک 
شهرداری و دانشگاه 

علوم پزشکی برای  حل 
ترافیک »احمدآباد« 

 جای خالی روزی 
 به نام بیهقی 

در تقویم کشور

نشانه خاصی از نامزدی 
قالیباف و جلیلی در 

مشهد ندیده ام

اولین نشست 
تخصصی برای رفع 

مشکلات طرح کارورزی

شهروندان مهمان نواز 4 آسیب اجتماعی 
عمده استان

13 کیلومتر از گذرگاه 
خونین کاشمر هنوز 

بازگشایی نشده است

 صفحه7

 صفحه3

 صفحه3

 صفحه5

 صفحه4

 صفحه7

در آستانه  برگزاری نهمین 
بزرگداشت پدر نثر فارسی 

مطرح شد

 دبیر حزب موتلفه اسلامی 
در استان :

با مسئولیت شهرداری مشهد 
به عنوان معین اقتصادی 

شهرستان برگزار شد

خدمت رسانی شهروندان به 
زائران دهه آخر صفر آغاز شد

 مدیرکل بهزیستی 
خراسان رضوی تشریح کرد:

3

4

مدیرعامل سازمان مدیریت 
و نظارت بر تاکسیرانی مشهد 

پاسخ می دهد: 

 بلاتکلیفی  5 ساله سندهای بلند مرتبه سازی 
 صفحه4و  پهنه بندی حریم مشهد

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر مشهد مطرح کرد

در پناه ضامن

تشرف کاروان عزاداری  
 آسایشگاه  فیاض بخش 

به حرم مطهر رضوی

  صفحه5

شهردار مشهد مطرح کرد

 صفحه2

 6 گلایه پرتکرار
 از تاکسی های 

 شهری
 در آســتانه فرارســیدن رحلــت پیامبــر 
مهربانی حضرت محمد مصطفی)ص( و 
شهادت امام حسن مجتبی)ع( و حضرت 
علی بن موسی الرضا )ع( هیئت عزاداری 
حضرت امام هادی )ع( آسایشگاه معلولین 

وزشهید فیاض بخش...
 نی

ن
تا

س
س: آ
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دبیر انجمن بین المللی هیپنوتیزم ایران:

ایران جزو پنج کشور برتر هیپنوتیزم است
دبیر انجمن بین المللی هیپنوتیزم ایران گفت: اگر 
بخواهیم پنج کشور را در دنیا نام ببریم که در زمینه 
هیپنوتیزم حرفی برای گفتن داشته باشند، قطعاً 
ایران یکی از این پنج کشور است. عنایت ا... شهیدی 
در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که هیپنوتیزم کاملًا 
بی خطر است، اظهار کرد: هیپنوتیزم این ظرفیت 
را دارد تــا در بخش هــای مختلف اســتفاده شــود. 
هیپنوتیزم یک پدیده معمول اســت که ما در طول 
روز آن را به صورت خــودکار تجربه می کنیم. برای 

مثال زمانی که ما در حال تماشای فیلمی هستیم، 
آگاهی محیطی ما کاهش می یابد، چایمان ســرد 
می شــود یا صدایمان می کنند و نمی شنویم، ما به 
این روند »خودهیپنوتیزمی« می گوییم. سه علامت 
جذب، انفکاک از محیــط و افزایش تلقین پذیری؛ 
نشانه های هیپنوتیزم شدن است. برخی از افراد به 
دلایلی نباید هیپنوز شــوند که این افراد محدود را 
هیپنوتراپیست ها می شناسند و از هیپنوزکردن این 

افراد اجتناب می کنند.

عضو شورای سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی کشور:

آموزش و پرورش ستاد مبارزه با آسیب  هاست
عضــو شــورای ســازمان پژوهــش و برنامه ریــزی 
آموزشــی کشــور گفت: اگــر بخواهیم نهــادی را 
بــرای مقابله با آســیب ها داشــته باشــیم آن نهاد 
قــوه قضاییــه، ســازمان زندان ها و پلیس نیســت 
بلکه آموزش و پرورش اســت، آمــوزش و پرورش، 
ستاد مبارزه با آسیب هاســت. به گزارش فارس، 
غلامعلی افروز روز گذشــته در همایش اســتانی 
هفته پیوند اولیا و مربیان که در سالن همایش  های 
شــهید حاتمی برگزار شــد، گفت: باید ورودی و 
خروجی های مدارس ما یکســان باشد، نگذاریم 
دانش آموزان دچار بی اشــتهایی تحصیل شــوند 
و بــا وجــود تمــام مشــکلات، دانــش آمــوزان در 
مــدارس مانــدگار باشــند. وی افزود: آمــوزش و 
پرورشی سالم و صالح است که برنامه های درسی 
کاربردی داشته باشد، مهارت محور و خلاق پرور 
باشــد تا دانش آموزان بتوانند ۱۲ ســال زیر نظر 
هوشمندترین و خوش اخلاق ترین مربیان ماندگار 
شوند و دیوار بین مدرسه و خانواده شکسته شود. 
وی تاکیــد کرد: تمام نظــام باید تــلاش کنند تا از 
معلمان بیشــترین حمایت صورت گیرد و منزلت 
اجتماعی آنان حفظ شــود، چرا باید در کشــور ما 
قاضی ها با مدرک کارشناسی ســه برابر معلم ها 

حقــوق بگیرند تــا زمانی که ایــن اتفــاق می  افتد 
کشور ما رشد نمی کند. افروز همچنین در بخش 
دیگری از ســخنان خود آفت آمــوزش و پرورش را 
کلاس های متعــدد کنکــور دانســت و گفت: هر 
آن چه که دانش آموزان بــرای موفقیت در کنکور 
لازم دارند در کتاب های درســی موجود اســت و 
معلمان هم توانمند هســتند، متاسفانه کشور ما 
بیشــترین کلاس  هــای کنکــور را دارد.مدیرکل 
آموزش و پرورش اســتان نیز در این مراسم گفت: 
همکاری، مشارکت و تعامل مربیان و خانواده ها 
باعث هم افزایی در رســیدن به اهدافی است که 
دســتگاه تعلیم و تربیــت برایمان مشــخص کرده 
است. قاســمعلی خدابنده با بیان این که اگر این 
هم  افزایی و همگرایی بین ما و خانواده ها نباشد، 
دانش آموزان بیشترین آسیب را می بینند، اظهار 
کرد: شــما اولیا دغدغه داریــد تــا فرزندانتان در 
بهترین شرایط و مدارس تحصیل کنند و به درجات 
و توفیقات عالی برســند، ما نیز به عنوان متولیان 
این حــوزه در تلاشــیم کــه سیاســت گذاری ها و 
برنامه ریزی  ها به نحوی باشد که دانش آموزان در 
راه رســیدن به اهدافی که دستگاه تعلیم و تربیت 

مشخص کرده است موفق باشند.

آماده ارائه بسترهای مورد نیاز شهروندان در بوستان ها هستیم
معاون خدمات شهری شهرداری مشهد از اعلام 
آمادگی شــهرداری برای ایجاد بســترهای لازم 
در بوستان های شهر خبر داد. به گزارش پایگاه 
اطــلاع رســانی شــهرداری مشــهد، یعقوبی به 
همراه رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
شهر مشهد در جمع ورزشــکاران بوستان ملت 
حاضر شــد و گفت: هدف مدیریت شهری سالم 
ســازی بوســتان های شــهر اســت که این امر با 

حضور خانواده ها و انجام فعالیت های اجتماعی 
و ورزشی شهروندان امکان پذیر است. وی افزود: 
ما پذیرای طــرح های پیشــنهادی شــهروندان 
در خصــوص نیازهای زیرســاختی در بوســتان 
هاهستیم. گندمی، رئیس کمیســیون برنامه و 
بودجه شورا نیز گفت: پارک ها یکی از مهم ترین 
فضاهای عمومی شهر به حساب می آید و سالم 
بودن آن ها یکی از دغدغه های شهروندان است. 



حرف مردم
روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی
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گزارش میدانی 

مریم ترسول

 احتمالا برای همه مان پیش می آید که در طول روز 
یا هفته، از تاکســی های عبوریِ شــهری اســتفاده 
کنیم و حتما بــرای همه مان هــم اتفاق افتــاده که 
راننده تاکســی ها فقط به دنبال مســافر دربستی 
باشــند و حاضر بــه رســاندن مان با کرایه کورســی 
نشــوند، برای مســیرهای دربســتی به بهانه های 
مختلف از تاکســی متر اســتفاده نکنند و کرایه ای 
ناعادلانه بگیرند، یــا کرایه کورســی را بیش از نرخ 
مصوب حســاب کننــد و... گــزارش امــروز، طرح 
و پاســخ بــه رایــــج ترین گلایه هــا از تاکســی های 
گردشی و خطی است. »احمد محبی« مدیرعامل 
ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکســیرانی مشهد، 
به پرتکرارترین انتقادهای مردم به عملکرد برخی 
رانندگان تاکسی های شهری که از سوی شهروندان 
با خبرنگار صفحه حرف مردم مطرح شــده، پاســخ 

می دهد.
چرا برخــی راننده هــا فقط به دنبال مســافر 

دربستی اند؟
در ســاعات پررفت و آمد روز، به اطراف حرم مطهر 
رضوی می روم. خانم میان سالی به همراه کودکش 
قصد دارد   از بازار رضا)ع( به خیابان طبرسی برود و 
منتظر تاکسی است. نزدیک به ۱0 تاکسی خالی، 
از کنارش عبور می کنند ولــی هیچ کدام حاضر به 
کورسی سوار کردن او نیستند و فقط دنبال مسافر 
دربستی با قیمت توافقی اند؛ قیمتی که برای یک 

مسیر کوتاه، عقلانی و منصفانه نیست. 
مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
مشــهد، درباره ایــن اتفاق مــی گویــد: »رانندگان 
تاکســی، چه خطی و چه گردشــی، ملزم هســتند 
حتی برای مسیرهای کوتاه، مسافر را سوار و برای 
محاسبه کرایه از تاکسی متر استفاده کنند. این که 
راننده ها به مســافران بگویند »فقط دربست سوار 
می کنیــم« قطعا تخلف اســت و مــردم باید بــا ارائه 
شــماره پلاک خودرو، اعلام کنند کــدام راننده ها 
این تخلف را مرتکب می شوند تا بررسی و برخــورد 
شــود. حدود ۱00 بازرس در شــهر با خودروهای 
سفید و البته همکاری پلیس راهور، همواره در حال 
گشت زنی اند تا چنان چه تخلفی از سوی تاکسی ها 

ببینند، برخورد کنند.
برخــی رانندگان  تاکســی  بهانــه می آورنــد 

تاکسی مترمان خراب است!
در خیابان شیرازی، مرد جوانی مدت هاست منتظر 
تاکسی اســت و وقتی خودم را معرفی می کنم و در 
این باره حرف می زنــم، گله می کند: »قبل از سوار 
شــدن، با راننده چــک می کنم که کرایه براســاس 
عدد تاکسی متر حساب می شود؟ اما تا الان، هیچ 
کدام حاضر به زدن تاکسی متر نبودند و می گویند 
برای ما نمی صرفد. گاهی هم بهانــه می آورند که 
تاکسی مترشــان خراب اســت و خب من هم سوار 

نمی شوم.«
محبی پاسخ می دهد: »بر اساس قوانین، استفاده 
از تاکســی متر بــرای همــه راننــدگان تاکســی در 

مشــهد الزامی اســت و راننــدگان باید زمــان جابه 
جایی مســافران، حتما از تاکســی متر اســتفاده و 
براساس نرخ مشخص شده، از مسافر کرایه دریافت 
کنند. چنان چه راننده ای از تاکســی متر استفاده 
نکند، مسافران می توانند با شــماره تلفن ۱۳7 یا 
۳۳24۸۱50 کــه آماده شــنیدن و رســیدگی به 
شکایات درباره ســازمان تاکسیرانی است، تماس 
بگیرند تا بــا فــرد متخلف برخــورد شــود. هرچند 
نمی شــود این گلایه ها را به همه راننده تاکسی ها 
تعمیم داد. ما ۱۳ هزار تاکسی در شهر مشهد داریم 
که به شکل شبانه روزی مشغول خدمات رسانی به 

شهروندان هستند.«
تکلیف مســافران و راننده ها با تاکســی متر 

خراب چیست؟
»از آن جــا کــه هزینــه خرید تاکســی متر بــه عهده 
خــود راننــده اســت، خیلــی از راننــده هــا وقتــی 
تاکسی مترشــان خراب می شــود، حاضر به خرج 
کردن چندصدهزارتومان بابت خرید تاکســی متر 
جدید نیستند و ناچـار بدون تاکسی متر به کار ادامه 
می دهنــــد.« این  نکته را شــهروندی که گذرش به 

تاکسی های بدون تاکسی متر افتاده می گوید.
محبی، در پاسخ به این گلایه ها می گوید: »خرابی 
تاکســی متر نباید دلیلی بر اســتفاده نکردن از آن 
شود. به هرحال تاکسی متر مبنای محاسبه هزینه 
جابه جایی مسافران است و تاکســی هم مانند هر 
واحد صنفی دیگــر، باید معیــاری برای حســاب و 
کتاب داشته باشد. راننده تاکســی باید در صورت 
مشکل دار شدن تاکسی متر در اسرع وقت برای رفع 
نقص و شروع به کار دوباره اقدام کنــد. تهیه و تعمیر 
تاکسی متر، جزو وظایف ما نیست و خود راننده ها 
باید این کار را انجام دهند. تاکسی متر، مدل های 
متنوعی دارد و قیمت هــای آن از ۸0 تا ۸00هزار 
تومان متغیر اســت و راننده ها می توانند براساس 

وُسع شان، آن را تهیه کنند. 
افزایش 2برابری کرایه تاکسی، بعد از ساعت 

10شب منطقی است؟
آخرشب است و زن جوانی که منتظر تاکسی است، 
وقتی متوجه می شــود خبرنگارم و در حال بررسی 
مهم ترین چالش های شــهروندان با تاکســی های 
گردشی، از افزایش چشمگیر کرایه تاکسی ها، پس 
از ساعت ۱0شب گله می کند و می گوید: »گاهی 
پیش می آید که کارم تا بعد از ساعت ۱0شب طول 
بکشد و به جای استفاده از تاکسی تلفنی و تاکسی 
اینترنتی، ناچار به استفاده از تاکسی های عبوری 
شــوم. متاســفانه گاهی راننده ها به بهانه گذشتنِ 
ساعت از ۱0شب، کرایه دوبرابری نسبت به کرایه 
همان مسیر در روز طلب می کنند و من هم به دلیل 
این که تنها هستم، ترجیح می دهم بدون جر و بحث، 
کرایه را بپردازم. ولی این منطقی و منصفانه است؟«
مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
مشهد در این باره توضیح می دهد: »کرایه خدمات 
تاکســی دربســت، پس از ســاعت 22، 20درصد 
افزایش دارد و مطالبه مبالغ بیشتر، تخلف محسوب 
می شود و از شهروندان می خواهم با اطلاع رسانیِ 
این حرکت ها، تا جایی که ممکن است به تخلفات، 
دامن نزنند و ما را در شناســایی رانندگان متخلف 

کمک کنند.« 
به کرایه های ســلیقه ایِ برخی تاکســی های 

خطی معترضیــم
یکی دیگر از شهروندان در خیابان صیاد شیرازی که 
بنا به گفته خودش، در طول روز اســتفاده زیادی از 
تاکسی های خطی می کند، از کرایه های سلیقه ای 
گله دارد و می گویــد: »خطی های هــر خیابان، به 
سلیقه خودشان، کرایه ای برای مسیر تعیین و آن را 
به مسافران تحمیل می کنند. مثلا در خیابان صیاد 
شــیرازی، برخلاف همه جــا که کرایــه یک کورس 

۱000تومــان اســت، کورســی ۱500 حســاب 
می کننــد. چرا با ایــن عملکرد ســلیقه ای برخورد 

نمی شود؟«
محبی، مدیرعامل ســازمان نظارت بر تاکسیرانی 
مشــهد در پاســخ به این گله به حق مــی گوید: »هم 
اینک، مبلغ دریافتی تاکسی ها از مسافر، چه خطی 
و چه گردشی، طبق مصوبه شــورای محترم شهر، 
فقط براساس تاکسی متر است و نه سلیقه و قوانین 
محلی، اما در حال اجرای طرحی هستیم تا به مبالغ 
رُندتری برســیم و چنین مشــکلاتی یا مثلا مشکل 
پول خُرد، حل شــود. منتها تا تصمیم گیری درباره 
این ایـده، اگر در خطی، راننده ها به گرفتن کرایه ای 
بیش از رقـم تاکسی متر اقدام کنند، تخلف است و 

مثلا همین مورد، پیگیری خواهد شد.«
یک مسیر و  2 نوع کرایه، چـرا؟

آقــای ســالمندی هم گلــه می کنــد: »هفته 
گذشــته دو بار از تاکســی های  شــهر ی بــرای یک 
مسیر، به شکل دربست استفاده کردم و متوجه شدم 
هیچ کرایه معینی برای یک مســیر ندارند و ظاهرا 

سلیقه ای کرایه دریافت می کنند.«
محبــی در این بــاره توضیــح می دهد: »ایــن اتفاق 
که بــرای یــک مســیر، دو کرایــه متفــاوت دریافت 
شود، طبیعی اســت. چون مبنای محاســبه کرایه 
توسط تاکسی مترها، براساس ســه عامل ورودی، 
کیلومترمسیر و ترافیک است و احتمال دارد هزینه 
جابــه جایی یــک مســیر مشــخص، در دو زمان بی 
ترافیک و پرترافیک، دو عدد کرایه شود. سه عنصر 
بر محاسبه کرایه توسط تاکســی مترها، تاثیرگذار 
اســت. ســرعت کمتر از 20 کیلومتر، طــی کردن 
هر 200 متر و میزان توقف؛ به همین دلیل ممکن 
است که ما مســیری را هر روز طی کنیم و نرخ های 
پرداختی، با درصد تقریبی معمول، متفاوت باشد 
و با این استدلال نباید بر تاکسی ها، خرده بگیریم.«

۶ گلایه پرتکـرار از تاکسی های شهری

شما مخاطبان گرامی روزنامه خراسان رضوی 

می توانید سوژه ها، مطالب، یادداشت، 

دلنوشته و عکس های خود را برای صفحه 

پیگیری حرف مردم ارسال کنید. 

09393333027

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی مشهد پاسخ می دهد

گزارش میدانی  

فرزانه غروبی

   »در خیابــان شــهید فــولادی، واقــــع در 
شــهرک شــهیدرجایی، یک کوچه بن بست، 
شامل 60 واحد مســکونی، محل سکونت 80 
خانــــوار اســت که 15 چاه فاضلاب در آن قرار 
گرفته. هر سال با شروع فصل سرد و بارندگی، 
مشکلی به مشکلات مردم این محــله اضافه می 
شود و آن، پر و سرریز شدن محتوای این چاه ها 
به کوچه و خانه های این منطقه است. چندین بار 
به شــهرداری منطقه مراجعه کردیــم تا چاره 
اساســی برای این چاه ها که یک خطر بالقــــوه 
برای اهالی به حساب می آید بیندیشد اما خبری 
از بررســی و پیگیری نیســت و نمی دانیم چرا 
مسئولان به فکر پایین شهرنشین ها نیستند؟«
 چیــزی کــه خواندیـــد، محتــوای تماس »حســن 
موســی زاده« عضــو شــورای اجتماعــی شــهرک 
شهیدرجایی با صفحه حرف مردم است. مسئله ای 
که به واســطه ضرورت توجه بــه آن، برای بررســی 
میدانی به خیابان شــهید فــولادی، فــولادیِ ۱0 
می روم. در بدو ورود، شــیب معکوس این خیابان، 
توجــه را جلب مــی کند و ســر و کلــه اهالــی، یکی 
یکی پیــدا می شــود. »خانم کشــاورز« با بیــان این 
که فضای تمام خانه های این منطقــه، مملو از نم و 

رطوبت است، می گوید: »قدمت زیاد چاه های این 
کوچه، دردســرهای زیادی مثل سرریز شدن چاه، 
فرونشست های خطرناک و فرسودگی بیشتر خانه 
ها به همراه داشته. شاید باورتان نشود اما در زمان 
بارندگی در فصل ســرد، مجبوریم با لحــاف و پتو و 
ماســه، مانــع از ورود آب باران به چاه هــا و محتوای 
چاه ها به خانه های مان شویم.« »آقای حسینی« از 
ساکنان قدیمی محله هم گله می کند: »پارسال که 
بارندگی خیلی شدید بود، چاه های خیابان پر و آب 
های سرریز شده وارد خانه ام شد و تمام جهیزیه ای 
که برای دخترم با دســترنج کارگری خریده بودم، 
زیر آب رفت.« »خانم سالاری« از دیگر ساکنان این 
خیابان درددل می کند: »هر روز با نگرانی فرزندانم 
را از این خیابان عبور می دهم تا راهی مدرسه شوند. 
همیشــه این ترس در من وجود دارد کــه چاه های 
فرســوده کوچه فرونشســت کنند و خــدای نکرده 
فرزندانم آسیب ببینند«. خانم »صفرزهی« هم می 
گوید: »انتهای این خیابان بن بست، دو خانه وجود 
دارد که شــاید اگر تخریب شــود تا آب هــای جاری 
و ســطحی بن بســت به جای چــاه، وارد کانال آب 
خیابان »شــهید غلامی۳« شــود، از این دردسرها 

خلاص شویم.«
 »حمید مهدوی نیــا« رئیس اداره خدمات شــهری 
منطقه 6 شهرداری مشهد در این خصوص توضیح 
می دهد: »در طول چهار ماه گذشته  ۱۸ حلقه چاه 

در خیابان شــهید فولادی لای روبی کامل شــده. 
منتها مشــکل این جاســت که تعدادی از ساکنان 
همین خیابــان، فاضــلاب های خانگی شــان را به 
داخــل معابرعمومــی و همین چــاه ها که توســط 
شــهرداری برای جمع آوری آب های سطحی حفر 
شده، هدایت می کنند. قدمت این چاه ها زیاد است 
و در ســال های گذشــته، به دلیل شــیب معکوس 
کوچه حفر شــده اند تــا آب ناشــی از بارندگی ها را 
از  داخل کوچــه  جمع کنند. چرا که چــاره دیگری 
برای این خیابان جز حفر چندیــن چاه امکان پذیر 
نبود. طــول این چاه هــا به ۱0 تا ۱5 متر می رســد 
و مدت زمان اســتفاده بهینه از آن ها بیــن ۸ تا ۱0 
سال است، در حالی که بیش از ۳0سال از حفر این 
چاه ها می گذرد و این مشــکلات طبیعی اســت. با 
توجه به قدمت چاه و بافت زمین در محدوده شهرک 
شــهیدرجایی و باهنر و از طرفی نزدیکیِ چاه های 
خیابان شــهید فولادی۱0 به هم، دیواره های چاه 
تغییرشکل داده و سست شده و امکان ریزش وجــود 
دارد. با این مقدمه، شهرداری منطقه این آمادگی را 
دارد اگر مالکان دو خانه انتهای بن بست، مراجعه و 
اعلام رضایت کنند، چه به صورت نقد، چه به شکل 
تهاتر یا پروانه ســیار این دو ملــک را خریــداری و با 
تخریب این دو ملک، مسیــر آب های جاری منطقه 
باز و این مشــکلات تا حد زیادی مرتفع شود. منتها 
تا امروز و به رغم پیگیری شهرداری، مالکان تمایلی 

به فروش ملک شــان نداشــته اند و این خیابان هم 
چون جزو اولویت های شهرداری برای پروژه های 
بزرگ نیست، نمی توانیم دستور قضایی بگیریم و 

اقدام کنیم.«

دوربین خوانندگان 

3 تخلف با یک حرکت!
گاهی وقت ها با خودم فکر می کنم باید به غارها 
برگردیم و زبان جدیدی اختراع کنیم و با آن زبان 
به یک عده که دایم خودروی شــان را در پیاده رو 
پارک می کنند تذکر دهیــم؛ متخلفانی که هیچ 
کس جلودارشان نیست. البته برای این راننده 
که خــودروی آن را در تصویر می بینید باید ســه 
زبان جدید اختراع کرد تا متوجه شود ۱.جلوی 
در پارکینگ دیگران پارک نکند 2. مســیر زرد و 
برجسته ویژه نابینایان را ســد نکند. ۳. پیاده رو 

جای پارک خودرو نیست.

روشن ماندن چراغ های شهردر روز؛ 
سهل انگاری یا مشکل فنی؟

موضوع روشــن مانــدن لامــپ تیرهای چــراغ برق 
بزرگراه های مشــهد در طــول روز، کم کــم در حال 
تبدیل شــدن به امــری عادی اســت. وقتی بــه این 
موضوع اعتراض می کنیم شرکت توزیع برق اعلام 
می کند برای جلوگیری از برخی مشکلات فنی این 
کار را می کند اما باید به این موضوع اشــاره کرد که 
مردم با دیدن این چراغ های روشن، راجع به صرفه 

جویی در مصرف برق  بی انگیزه می شوند.

پیگیری حرف مردم 

فرزانه غروبی

چرا یاس11 درخیابان عبدالمطلب، آسفالت نمی شود؟

 »آســفالت خیابان عبدالمطلب 15، فرعی یاس 11 مشکلات زیادی دارد. هرچند وقت 

یک بــار، یکــی از شــرکت هــای خدمات 
رســان مثــل آبفا یــا شــرکت بــرق و گاز و 
مخابــرات، ایــن فرعــی را کنــده کاری 
می کننــد و بعــد از انجــام کار بــدون 
رسیدگی به آسفالت، رها می کنند و می 
رونــد. بایــد بــه آســفالت ایــن خیابــان 

رسیدگی شود.« 

»انتخابی« رئیس اداره فنی و عمران شهرداری 
منطقه 2 مشــهد در ایــن خصوص مــی گوید: 
»متاســفانه با توجه به محدودیــت اعتباری که 
شــهرداری منطقه برای آســفالت معابر دارد، 
امســال نمی توانیم یاس۱۱ را در دســتور کار 
برای آسفالت قرار دهیــم ولی مطمئنا آسفالت 
این خیابان در ابتدای سال آینده، جزو اولویت 

های منطقه 2 شهرداری مشهد خواهد بود.«

اهالی خیابان شهیدفولادی در شهرک شهیدرجایی، از یک معضل قدیمی در رنج اند

بن بست چاه های فرسوده و سرریز شده

برای اطلاع مسئولان
مخاطبان گرامی، ستون»برای اطلاع مسئولان « صدای شما را به صورت مستقیم به اطلاع مسئولان استان 

می رساند.

اتوبوسرانی 

  اتوبوســرانی به جــای این که بــا فروش من 
کارت ها برای خودش منبع درآمد درست کند، 
لطف کند و بلیت تک سفره را در اختیار  افرادی 
که هر از گاهی از اتوبوس یا قطار شهری استفاده 

می کنند قرار دهد.

آب و فاضلاب

 اداره آب و فاضلاب مشهد چند روزی است 
انتهــای خیابــان راســتان )یکــی از محــلات 
شــهرداری منطقه ۱0( را برای انجام تعمیرات 
کنده کاری کــرده و بعد از انجــام تعمیرات، این 
گودال که محل تردد خودروهای زیادی است به 
حال خودش رها شده است. اگر موتور سیکلت 
یــا خودرویی با ســرعت از ایــن محل عبــور کند 

معلوم نیست چه بلایی به سرش می آید.

شهرداری 

 در هاشــمیه هفتــاد و پنــج زمینــی مــدت 

هاســت  بلاتکلیــف رها شــده و شــهرداری یک 
نگهبان برای این زمین گذاشــته. خب چرا این 
محل را به ســالن و زمین ورزشــی برای جوانان 
اختصاص نمــی دهند یا آن جا را به فضای ســبز 

تبدیل نمی کنند؟

  بولوار شفا، نیاز به رنگ آمیزی فوری و مجدد 
خطوط عابر پیاده برای حفظ امنیت عابران دارد.

 چرا اقدامی برای احداث زیر گذر عابر پیاده 

در بولوار نمــاز به ویــژه منطقه مســکونی آرمان 
نمی شود؟ خطر تصادف مرگبار زیاد است، لطفا 

سریعا فکری بکنید.

شهرستان ها 

 کارگران ســاختمانی در بعضی نقاط شهر 

ســبزوار جمع می شــوند که یکی از ایــن نقاط، 
منطقه ســی هزار متری اســت. الان کــه هوا در 
حال ســرد شــدن اســت از شــهرداری ســبزوار 
درخواست داریم فکری به حال روزهای سردی 
که در پیش اســت بکند و کانکســی بــرای آن ها 

تهیه کند تا از سرما ایمن باشند.

  از شــهرداری محترم تربــت حیدریه تقاضا 
داریم پیاده روی انتهای خیابان باغ ملی را ایمن 

ســازی کنــد. دو مغازه بــه صــورت پلکانــی، به 
موزاییک ها شیب داده اند که گاهی باعث حادثه 

برای عابران پیاده می شود.

علوم پزشکی

 چطور امــکان دارد در اورژانس مشــهد به 

ازای هر آمبولانس، حداقل شــش یــا هفت نفر 
نیرو وجود داشته باشد، در حالی که در منطقه 
طرقبه شــاندیز به این گســتردگی، به ازای هر 
آمبولانس فقط ســه یا چهار نفرنیرو وجود دارد 
و این امر باعث فرسایش و خستگی نیروها شده 

است.

برخــی  اورژانــس  بخــش  در  متاســفانه   

بیمارســتان هــا از جملــه بیمارســتان امــام 
رضــا)ع(،  تعــدادی از کادر درمانی بــه وظایف 
خودشــان درســت عمل نمی کنند و به بیماران 
بدحال اصلا رسیدگی نمی کنند. کاش بررسی 

و پیگیری کنید.

متفرقه 

 در محلــه برکپــور مشــهد، واقــع در بولــوار 

فکوری، هر چند وقت یک بار گودبرداری هایی 
انجام می شــود  و گاهی یک محــل، چندین بار 
حفاری می شود. ولی دلیل این دوباره کاری ها 

و اسراف مشخص نیست.

  مدتی است به میزان گازی که توسط پمپ 
های مختلف سی ان جی در مشهد و شهرستان 
های اطراف فروخته می شــود، دقت می کنم و 
متاسفانه به این نتیجه رســیده ام که احتمالا در 
برخــی جایگاه هــا، هــوا همراه بــا گاز بــه مردم 
فروختــه مــی شــود. از مســئولان درخواســت 

بررسی دارم.

 لطفا درباره پارازیت هایی که آن قدر شدید 

شــده که حتی شبکه های صداوســیما را هم در 
منطقــه لادن و اقبــال با مشــکل مواجــه کرده، 

گزارشی تهیه کنید.

  وضعیــت ارتباطــی همــراه اول در حامــد 
شمالی ۹ و۱۱ بولوار ســجاد و نیز پارک نیلوفر 
مدت زیــادی اســت کــه مختل شــده و شــماره 

۹۹۹0 هم فقط شعار بررسی می دهد.
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خبر

سیاسی

دبیر حزب موتلفه اسلامی در استان : 

نشانه خاصی از نامزدی قالیباف و 
جلیلی در حوزه مشهد ندیده ام 

دبیر حزب موتلفه اســامی 
 در خراســان رضوی گفت :

  تاکنــون نشــانه خاصــی از 
نامزدی قالیباف و جلیلی از 
شــهر مشــهد ندیــده ام. اگر 
قرار باشد این دو از مشهد در 
انتخابات شرکت کنند، باید 
در این شــهر حضــور یابند و مرتــب برنامه داشــته 
باشــند. من تا الان در محافل سیاســی مشهد هم 
مطلبی درباره نامزدی این دو از مشهد نشنیده ام. 
حمیدرضــا ترقــی در گفــت وگــو بــا ایســنا درباره 
احتمــال نامــزدی قالیبــاف و جلیلی از مشــهد در 
انتخابــات مجلس شــورای اســامی اظهــار کرد: 
بحثی در این زمینــه در محافــل تصمیم گیر وجود 
نداشــته و حضــور ایــن دو از مشــهد در انتخابــات 
قطعیــت پیــدا نکــرده اســت و بیشــتر در محافــل 
سیاسی و خبری مطرح است. ترقی با بیان این که 
اگر قرار باشد محمدباقر قالیباف و سعید جلیلی از 
مشهد در انتخابات شرکت کنند، باید مرتب در این 
شهر برنامه داشته باشــند، گفت: جلیلی حضوری 
در مشهد نداشته اما چون مشــهد زادگاه قالیباف 
است، وی به این شهر رفت و آمد داردکه این رفت و 
آمد معمولی بــوده و جلوه انتخاباتــی ندارد.ترقی 
همچنین با بیان ایــن که فکر نمی کنــم قالیباف و 
جلیلی به صورت مســتقیم در مدیریــت انتخابات 
مجلس نقش داشته باشند، تصریح کرد: با این حال 
آن هــا در جلســات سیاســی نماینــده داشــته و 
نظراتشان بیان می شود. البته قالیباف در شورای 
وحدت حضور دارد و نظرات و فعالیت های خود را 

از همان طریق اعمال می کند.

خبر

اقتصادی

 ثبت بیش از 1500 پرونده تخلف 
درحوزه آرد و نان طی 6 ماه

معاون نظارت و بازرسی سازمان صمت استان گفت: در 
شش ماه اول امسال در حوزه آرد و نان 16500 فقره 
بازرسی در کل استان داشتیم و 1522 پرونده تخلف 
تنظیم شد. »رضا شجاعی« در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: ارزش ریالی این پرونده ها 35 میلیارد ریال است 

و به مراجع مرتبط ارسال شدند. 

اخبار

گوناگون

رونمایی از قدیمی ترین نسخ 
زیارت اربعین در گنجینه رضوی 

همزمان بــا مــاه صفر و ایــام اربعین حســینی، ســی 
و یکمیــن برنامــه »سه شــنبه های فرهنگی« آســتان 
قدس رضــوی با رونمایــی و معرفی از زیــارت اربعین 
در قدیمی ترین نســخه های خطی ایــران، موجود در 
گنجینه رضوی برگزار شــد. به گزارش آســتان نیوز، 
قدیم ترین و نفیس ترین نســخه خطی »المزار« شیخ 
مفید، نســخه خطی »مصباح المتهجّد« تألیف شیخ 
ابوجعفر محمد بن حسن طوسی و  نسخه خطی کتاب 
»المزار« اثر شــمس الدین محمد بن مکّی عاملی، از 

جمله این نسخ قدیمی است .

رئیس پارک علم و فناوری خراسان:

کل بودجه پارک های علم و فناوری 
اندازه بودجه یک دانشگاه جامع 

نیست  
رئیس پارک علم و فناوری خراســان گفت: از جمله 
مشکات شــرکت های دانش بنیان، کمبود بودجه 
اســت و بودجه پارک علــم و فناوری خراســان، 15 
میلیارد تومــان اســت، این بودجه نســبت به ســال 
گذشته رشــد داشــته اما واقعیت این اســت که کل 
بودجــه تمامــی پارک های علــم و فناوری کشــور به 
اندازه بودجه یک دانشگاه جامع نیست. به گزارش 
فارس، دکتررضا قنبری در نشســت خبــری درباره 
معرفی شرکت های دانش بنیان پارک علم و فناوری 
خراســان کــه در دیــدار رهبر انقــاب بــا »نخبگان 
جوان و اســتعدادهای برتر« حضور داشتند، گفت : 
تبدیل دانش به ثــروت می تواند امیــد را در جامعه و 
قشــر تحصیل کرده افزایش دهد، بنابراین امروز به 
فرهنگی نیاز داریم که کل جامعه شرکت های دانش 
بنیان را بشناسند.وی همچنین در خصوص مراکز 
رشد اســتان گفت: پارک علم و فناوری خراسان در 
شهرهای تربت حیدریه، نیشابور و گناباد، مرکز رشد 
دارد و با 20 دانشگاه هم تفاهم نامه در حوزه نوآوری 

منعقد کرده است. 

تولیت آستان قدس در دیدار با معاون علمی و فناوری رئیس جمهور مطرح کرد 

آمادگی آستان قدس برای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
خبر

اقتصادی

تولیت آســتان قدس بر لزوم توســعه اقتصاد 
دانش بنیان بــرای تحقق اقتصــاد مقاومتی 
در کشور و ایجاد اشــتغال پایدار تأکید کرد. 
بــه گــزارش آســتان نیــوز، حجت الاســام 
والمســلمین »مــروی« در دیــدار بــا دکتــر 
»ســورنا ســتاری« معــاون علمــی و فنــاوری 
رئیس جمهــور و رئیــس بنیاد ملــی نخبگان 
ایران که در تــالار ولایت حــرم مطهر رضوی 
انجام شد، با اشــاره به تأکیدات مقام معظم 
رهبری بــر توجه به علم و اقتصــاد مقاومتی، 
اظهار کرد: بر اساس منویات و رهنمودهای 
رهبــر معظــم انقــاب، آســتان قــدس برای 
تقویت و بســط اقتصاد دانش بنیان و توسعه 
شــرکت های علمــی در راســتای کمــک بــه 
تحقــق اقتصــاد مقاومتی هرآن چــه در توان 

داشته باشد انجام خواهد داد.

حاضریم از سودهای کاذب برای کمک به 	 
رفع مشکلات مردم چشم پوشی کنیم

وی درآمدزایی و بهره اقتصادی را از ملزومات 
هر فعالیت اقتصادی دانست و تصریح کرد: با 
وجود این آستان قدس در زمینه فعالیت های 
اقتصــادی بــه هیــچ عنــوان بــه دنبــال نفــع 
اقتصادی و کســب ســود از هر راهــی و به هر 
قیمتی نیســت و حاضر هســتیم از سودهای 
کاذب برای کمک به رفع مشــکات کشــور و 

مردم چشم پوشی کنیم.
 تولیــت آســتان قــدس، مافیــای واردات را 
یکــی از مشــکات اصلــی تولیدکننــدگان 
داخلی دانســت و گفــت: اختاپــوس واردات 
بــر برخی بازارهــای داخلــی ســایه افکنده و 
مانع از شــکل گرفتن تولید داخلی، افزایش 

ریســک ســرمایه گذاری و در نتیجــه فــرار 
ســرمایه گذاران و تولیدکننــدگان از برخــی 
بازارها شده است، آستان قدس رضوی تاش 
می کند در عرصه هایی کــه بخش خصوصی 
عاقه  ای بــرای ورود به آن ها نــدارد اما برای 
تحقق اقتصاد مقاومتی مهم است، ورود کند.

حاضر به ریسک هستیم و به حداقل 	 
سود قانع ایم

وی بــا تأکید بر این که آســتان قــدس رضوی 
حاضــر بــه پذیــرش ریســک اقتصــادی در 
حوزه  هایی اســت که می تواند به خودکفایی 
بیشتر کشــور و اشــتغال پایدار برای جوانان 
 منجــر شــود، گفــت: در حوزه هایــی کــه بــه 
تقویت اقتصــاد دانش بنیان، ایجاد اشــتغال 
پایدار برای جوانان و کمک به تحقق اقتصاد 
مقاومتــی منجر می شــود، حاضر به ریســک 

هستیم و به حداقل سود قانع ایم.
 حجــت الاســام والمســلمین مروی بــا ذکر 
یک مثال از عرصه هایی کــه به جهت واردات 
بالا تولیدکنندگان داخلــی ورود نمی کنند، 

گفت: به عنوان مثــال دانش و امکانات تولید 
کنجاله در کشور کاما وجود دارد اما به دلیل 
واردات بالا تولیدکنندگان به این عرصه وارد 

نمی شوند.
 وی با بیان این که در دیدارهای مردمی تقریبا 
هر روز درخواست اشتغال داریم، تأکید کرد: 
برای کمک به اشــتغال جوانان با تمام وجود 
آماده ریسک کردن هستیم و به سود حداقلی 

قانع ایم.

دستور برگزاری جلسات با معاونت 	 
علمی ریاست جمهوری

تولیت آستان قدس با بیان این که هم اکنون 
در مزرعــه نمونــه آســتان قدس رضــوی کار 
تولیــد برخــی بذرها کــه کشــور وابســته به 
واردات آن هاســت، آغاز شــده است، گفت: 
در حوزه فعالیت هــای اقتصادی تا آن جا که 
میسر اســت به دنبال تصدی گری نیستیم و 
بنای ما حمایت از بخش خصوصی و مردمی 
اســت. حجت الاســام والمســلمین مروی 
بــا بیان ایــن که بــرای همــکاری بــا معاونت 

علمی و فناوری ریاســت جمهــوری آمادگی 
کامل داریم، به معاونت علمی آستان قدس 
رضوی دستور برگزاری جلسات هم اندیشی 
با معاونــت علمــی ریاســت جمهــوری را در 
راســتای توســعه همکاری هــا میــان این دو 

نهاد صادر کرد.

اهمیت مشارکت آستان قدس رضوی در 	 
حوزه های علمی کشور

همچنین در این دیدار دکتر ســورنا ستاری، 
معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور ضمن 
ارائه گزارشی از عملکرد این معاونت، به نقش 
رهبر معظم انقاب در توسعه علمی و فناوری 
کشور اشــاره کرد و گفت: همواره معظم له از 
جوانان و توسعه علم حمایت کرده اند که این 
حمایت ها زمینه ســاز رشد و گســترش علم و 

اقتصاد دانش بنیان شده است.
 معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با اشاره 
بــه همــکاری متقابل ایــن معاونت با آســتان 
قدس رضــوی، گفــت: همــکاری با شــرکت 
داروســازی ثامن و تولیــد داروی فاکتور 8 با 
وجود تمــام فشــارها از ســوی سیســتم های  
واردکننده، از جمله حوزه های همکاری این 

دو مجموعه است.
 رئیــس بنیاد ملی نخبــگان ایران بــا تأکید بر 
اهمیت مشــارکت آســتان قدس رضــوی در 
حوزه هــای علمــی کشــور، تصریح کــرد: در 
زمینه هــای اقتصــاد دانش بنیــان نیاز جدی 
بــه حضــور آســتان قــدس رضوی احســاس 
می شــود چون با ورود این مجموعه، بسیاری 

از مجموعه ها هم به میدان می آیند.
 ســتاری بــا بیــان ایــن نکتــه کــه اقتصــاد 
دانش بنیان ارزش افزوده بسیار بالایی دارد، 
گفت: ما انتظار نداریم سرمایه گذاری صِرف 
اتفاق بیفتــد، بلکه باید چــرخ تولید و اقتصاد 
هم بچرخد و مشکات اشتغال نیز حل شود.
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قاضی گشت سیار تعزیرات حکومتی اعلام کرد

پلمب یک آژانس متخلف زیرپله ای در مشهد

رئیس گروه آمار شرکت آب منطقه ای استان با 
اشاره به دســتاوردهای حاصل از اجرای طرح 
تعادل بخشــی در اســتان، گفت: طی امســال 
جمــع حجــم آب صرفه جویی شــده بــه 238 
میلیون مترمکعب رسیده است. »شمس زاده« 
در گفت و گو با ایســنا افزود: از ابتدای امسال 

با انســداد هزار و 61 حلقه چــاه غیرمجاز، 2۹ 
میلیون مترمکعب  و همچنین بــا جلوگیری از 
اضافه برداشــت 21 حلقه چاه، شــش میلیون 
مترمکعــب آب  در اســتان صرفــه جویی شــده 
است. وی با اشاره به هوشمندسازی برداشت 
آب چاه های کشــاورزی، گفت: 20۴ میلیون 

متر مکعب صرفه جویی در مصرف آب در بخش 
مدیریت و کنترل چاه ها با نصب کنتور هوشمند 

داشته ایم. 

قاضی گشت سیار تعزیرات حکومتی استان از پلمب 
یک آژانس غیر مجاز در مشهد خبر داد. »امید جلیلی 
تقویان« در گفت وگو با فارس گفت: روز سه شنبه از  
سه آژانس مسافرتی متخلف در اطراف حرم مطهر 
رضوی بازدید شد، این آژانس ها بدون داشتن مجوز 
از ســازمان صمت و انجمن آژانس های مســافرتی 

اقدام به صدور بلیت مشــهد- تهران و حتی عتبات 
می  کردند. وی با اشــاره به این که ایــن آژانس ها به 
صورت زیرپله   ای اقدام به فعالیت می کردند، اظهار 
کرد: از این تعداد به دو آژانس اخطــار داده و از آنان 
تعهد گرفته شــد که اقدام به دریافــت مجوز کنند. 
همچنین یک آژانس هم در خیابان شیرازی پلمب 

شد. جلیلی افزود: متاسفانه تعدادی از آژانس ها به 
واسطه همکاران خود از حضور گشت مطلع شده و 

اقدام به تعطیل کردن محل کار خود کردند. 

طی 6 ماه گذشته در استان صورت گرفت

صرفه جویی 238 میلیون متر مکعب آب با طرح تعادل بخشی
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با مسئولیت شهرداری مشهد به عنوان معین اقتصادی شهرستان برگزار شد 

اولین نشست تخصصی برای رفع مشکلات طرح کارورزی 
زنــده روحیــان – در نشســتی تخصصی 
که بــه همت شــهرداری مشــهد بــه عنوان 
معین اقتصــادی شهرســتان برگزار شــد، 
چالش هــای طــرح کارورزی مــورد نقــد و 
بررســی قرار گرفــت. به گزارش خراســان 
رضوی، این اولین جلســه بررســی چالش 
ها و موانع طرح کارورزی دانش آموختگان 
دانشگاه در کارگاه های تولیدی و صنعتی 
استان بود که با حضور نمایندگان دستگاه 
هــای متولــی در مرکــز نــوآوری شــهری 
شــهرداری مشــهد برگزار شــد و حاضران 
با بررســی موانع و مشــکات موجود بر سر 
راه طرح کارورزی، تصمیماتــی نیز در این 
خصوص گرفتند. »غامرضــا عباس زاده« 
مدیر مرکز نوآوری شهری شهرداری مشهد 
در خصوص این جلســه گفت: از ســال ۹6 
طرحی از سوی دولت برای گذراندن دوره 
کارورزی دانش آموختگان دانشگاهی در 
کارگاه هــای تولیدی و صنعتــی و به دنبال 
آن، به کارگیری و اســتخدام این نیروها در 
همان مراکــز اباغ شــد اما متاســفانه این 
طرح تاکنون به خوبی اجرا نشده است. وی 
افزود: معین اقتصادی شهرســتان مشهد 
با هدف ســامان دهی وضعیت ایــن طرح، 
اولین نشســت تخصصی بررســی موانع و 
چالش های پیش روی این طرح را با حضور 
ارکان مختلف دخیل در این پــروژه برگزار 
کرد که در این جلســه مهم ترین چالش ها، 
پرداخت هــای تامیــن اجتماعــی و تحقق 
نیافتن معافیت مالیاتی کارگاه ها بیان شد. 
عباس زاده اظهارکرد: به دلیل تحقق نیافتن 

معافیت مالیاتی، کارفرما از اجرای این طرح 
منصرف و مقرر شــد این موضوع با اولویت 
در دســتور کار قرار بگیرد تا بــرای رفع این 
مانع تصمیم گیری و برنامه ریزی شود. وی 
ادامه داد: البته این طرح یک مُسکن موقت 
و کوتاه مدت در فضای اشتغال استان بوده و 
برای بلند مدت نیز به دنبال این هستیم که با 
همکاری دانشگاه ها، طرح مهارت آموزی و 
کسب تجارب عملی را از درون دانشگاه آغاز 
و سپس دانش آموختگان را به مراکز کسب و 

کار معرفی کنیم.

تصمیمات اخذ شده 	 
برگــزاری جلســه مشــترک توجیهــی بــا 
کارشناسان شــعب تامین اجتماعی برای 
اجــرای دقیق و بهبــود فرایندها، مدیریت 
عوامل ایجاد تاخیر در بارگذاری فهرست 
نیروها در تامین اجتماعی، بررسی پرونده 
هــای مطالبــات مخاطبــان ســابق، ارائه 
رسمی اطاعات مربوط توسط اداره کار، 
پیگیری جلب همکاری دانشــگاه ها برای 

اطاع رســانی طــرح کارورزی بــه دانش 
آموختگان، فراهم کردن بســترهای لازم 
برای اطاع رســانی توسط رسانه ها، اخذ 
همــکاری شــهرداری در حــوزه تبلیغات و 
اطاع رســانی با مســئولیت تولید محتوا 
توسط اداره کار، پیگیری رفع موانع موجود 
در ســامانه طرح توســط تامین اجتماعی، 
پیگیری ایجاد فرایند قانونی و اخذ مصوبات 
لازم برای به کارگیــری نیروهای داوطلب 
طــرح کارورزی از جملــه تصمیمــات اخذ 
شده در این نشست تخصصی بود که مقرر 
شــد هر یــک از آن هــا در بازه هــای زمانی 

معین، برای انجام آن اقدام کنند. 
شــایان ذکر اســت، شــهرداری مشهد که 
بــا تصمیــم اســتانداری خراســان رضوی 
بــه عنــوان معیــن اقتصــادی شهرســتان 
مشهد انتخاب شــده، بررســی موضوعی 
مشــکات و موانــع موجود در حــوزه های 
مختلف شهرســتان را در دســتور کار قرار 
داده است که رفع موانع موجود در اجرای 

طرح کارورزی یکی از آن هاست.

در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان صورت گرفت 

26 مصوبه برای توسعه جغتای و داورزن 
روز  اســتان  مقاومتــی  اقتصــاد  ســتاد 
گذشــته برای بررســی موانع و مشــکات 
پیــش روی اجــرای طرح هــای توســعه و 
اشــتغال زایی شهرســتان های جغتــای و 
داورزن تشــکیل جلســه داد و  26 مصوبه 
بــرای این شهرســتان ها تصویب کــرد. به 
گزارش خراسان رضوی، معاون اقتصادی 
اســتاندار در یکصــد و پنجــاه و چهارمین 
جلسه ســتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
اســتان، در خصــوص اجرایــی نشــدن 
مصوبات ســتاد تســهیل اســتان از سوی 
برخی دســتگاه ها گفت: مصوبات ســتاد 
تســهیل قانونی اســت، همه دســتگاه ها 
موظف اند آن ها را اجرایی کنند و عملکرد 
دســتگاه هایی که از اجــرای این مصوبات 
تمکیــن نمی کننــد رســانه ای خواهــد 
شــد. در این جلســه »مرتضــی محبی فر« 
فرماندار شهرســتان جغتای هم مسائلی 
ازجمله تغییر حریم شــهر، ارتقای ســطح 
کیفی راه های شهرســتان، ایمنی راه ها و 
ساخت وساز تجاری در حاشیه جاده ها را 
مطرح کرد و »حسین اسداللهی« فرماندار 
شهرســتان داورزن نیــز بــه موضوعاتی از 
جمله انتقال ســند شــهرک گردشــگری 
شهرســتان داورزن و صــدور مجــوز برای 
احداث تأسیســات و افزایش ظرفیت برق 

ناحیه صنعتی داورزن اشاره کرد.

خاموشی برخی مناطق جغتای	 
در ایــن جلســه همچنیــن »رمضانعلــی 
ســبحانی فــر« نماینده مــردم ســبزوار، 

جغتای و جوین انتقادهایــی به عملکرد 
متولیان شبکه تولید و توزیع برق استان 
وارد کرد و گفت: به رغم این که متولیان 
امور شبکه برق استان سه میلیارد تومان 
از بیت المال را برای حل مشــکل شــبکه 
توزیع برق نواحی جغتای هزینه کرده اند، 
اما این مناطق هنوز با مشکات خاموشی 
و قطعی برق مواجه هستند لذا لازم است 
در این خصــوص کار کارشناســی انجام 
شــود تا ضمن تأمین برق منطقــه از هدر 
رفت بیت المال جلوگیری شــود. در این 
جلسه مقرر شــد بر اســاس مصوبه ستاد 
اقتصــاد مقاومتی اســتان؛ شــرکت برق 
منطقه ای ظرف یک ماه برای حل مشکل 
افت ولتاژ بــرق در منطقه جغتــای اقدام 
کند. همچنین اداره کل راه و شهرسازی 
استان موظف شــد با اســتناد  به مصوبه 
ستاد تسهیل استان برای تحویل و تحول 
اراضی خارج از حریم و تغییر نمایندگی 
اســناد شهرســتان جغتای اقــدام  کند.
همچنیــن درباره احداث پارک شــهرک 

گردشــگری داورزن مقرر شــد اداره کل 
منابع طبیعی اســتان زمین مدنظر را به  
اداره کل راه و شهرســازی و شــهرداری 
این شهرستان واگذار کند. همچنین بنا 
شــد مطالعات حوضه آبخیــزداری آبرود 
توســط اداره کل منابع طبیعی پیگیری 
شــود. از ســوی دیگر بــر اســاس مصوبه 
ســتاد اقتصــاد مقاومتــی اســتان؛ مقرر 
شــد بــرای حــل مشــکات مســیرهای 
مواصاتــی شهرســتان داورزن، اداره 
کل راه و شهرســازی با همکاری شورای 
طــرح  شهرســتان  ایــن  برنامه ریــزی 
مطالعات محور احداثی کاته مزینان را 

پیگیری کنند.

پیگیری برای برخوردار شدن داورزن 	 
از تسهیلات مناطق کم برخوردار

در این جلســه همچنین رئیس ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان در واکنش 
به گایه فرماندار شهرســتان داورزن در 
خصوص استحقاق این شهرستان از سهم 

2 درصد نفــت و گاز و تســهیات مناطق 
محــروم کشــور در قانــون بودجــه اظهار 
کــرد: در دوره ای که شهرســتان داورزن 
بخشــی از شهرســتان ســبزوار بــود جزو 
مناطق برخوردار به شمار می آمد اما بعد 
از مستقل شدن به عنوان یک شهرستان 
شــناخته  برخــوردار  کمتــر  و  جدیــد 
می شــود. »رضا جمشــیدی« افــزود : اما 
این شهرستان هنوز مشــمول امکانات و 
تسهیات بودجه ای مناطق کم برخوردار 
نشــده اســت، اگرچــه در ایــن خصــوص 
مکاتبــات بــا ســازمان برنامه وبودجــه 
انجام شــده اما این اهــم نیازمند تصویب 
هیئت وزیران اســت.بر اســاس مصوبات 
این جلســه، فرمانداری جغتای و شرکت 
گاز استان برای تأمین گاز مورد نیاز گلخانه 
داران این شهرســتان اقدام خواهند کرد 
همچنین معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری از طریق ستاد تدبیر استان رفع 
مشکات صدور سند پایان کار برای اماک 
فاقد ســند ثبتی در شهرســتان جغتای را 
پیگیــری خواهــد کرد. بــرای حمایــت از 
سرمایه گذاری در شهرک صنعتی داورزن 
نیز مقــرر شــد شــرکت شــهرک ها و برق 
منطقه ای بــرای تقویت ظرفیــت برق این 
شــهرک اقدام کنند، همچنین مقرر شــد 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان به 
منظور تخصیص 200 میلیون تومان اعتبار 
برای شرکت توزیع برق استان جهت تأمین 
برق مجتمع های دامداری این شهرستان 

مساعدت لازم را به عمل آورد.



خبر

شهری

شهردار مشهد مطرح کرد 

3 راهکار مشترک شهرداری و 
 دانشگاه علوم پزشکی

 برای حل ترافیک »احمدآباد« 
شهردار مشهد فعال کردن شهرک سلامت، ایجاد 
مجتمع های ایستگاهی با کاربری پزشکی و ایجاد 
کلینیک هــای تخصصــی در مناطق کــم برخوردار 
را سه راهکار مشــترک شــهرداری و دانشگاه علوم 
پزشکی برای حل مشکل تجمع مطب ها در خیابان 
احمدآباد بیان کرد. به گــزارش فارس، محمدرضا 
کلایی اظهــار کرد: بنا به جلســه  ای کــه حدود یک 
ماه قبل با مسئولان دانشــگاه علوم پزشکی مشهد 
داشــتیم به این نتیجــه رســیدیم که بــرای کاهش 
ترافیک در منطقه احمدآباد باید به سراغ فضاهای 
جایگزین با استانداردهای لازم برویم. وی با اشاره 
به این کــه برخی بیمارانــی که به مطب هــا مراجعه 
می   کنند، مشهدی نیستند، افزود: با توجه به این  که 
بیشتر این مطب  ها، حتی ساده ترین امکانات مانند 
ســرویس بهداشــتی هم ندارند، با برخی مسجدها 
در این منطقه قرارداد بسته ایم تا مراجعه کنندگان 
بتوانند از سرویس های بهداشــتی استفاده کنند و 
هزینه اش را به عهده گرفتیم تا بیماران کمتر دچار 
مشکل شوند. کلایی تصریح کرد: با احداث بخشی 
از کلینیک های تخصصی به ویژه احداث بیمارستان 
در منطقه شــهرک شــهید رجایــی، بخشــی از این 
مشکلات خود به خود رفع می شود. وی افزود: اگر 
اراضی ارتش، آزاد و مصوبه شــورای عالی معماری 
و شهرسازی برای اراضی پادگان ابلاغ شود، علاوه 
بر پارک بزرگ ۷۲ هکتاری، اراضی انتفاعی آن در 

خدمت خدمات پزشکی قرار می   گیرد.
مدیر روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشــکی مشــهد 
نیز در این زمینه بــا بیان این که در گذشــته فرایندی 
داشتیم که مناطق را طبقه بندی می  کردیم، تصریح 
کرد: طبقه بندی و سقف تعداد مطب  ها و داروخانه ها 
براســاس تراکم جمعیــت تعیین می شــد کــه در پی 
اعتراض و شــکایت های مــردم و نظام پزشــکی، این 
طرح در دیوان عدالت لغو شــد. رحیمــی افزود: تنها 
کاری که می توانیم انجام دهیم این اســت که دوباره 
به طرح طبقه بندی مشــهد برگردیم و اجــازه ندهیم 
در بعضی مناطــق مطب دایر شــود. وی تصریح کرد: 
شــهرداری می   تواند با نظام پزشــکی تفاهــم نامه  ای 
منعقــد کند تــا از صــدور مجوزهــا در برخــی مناطق 
جلوگیری شود. رحیمی در پاسخ به این سوال که آیا 
دانشگاه علوم پزشکی شهرک ســلامت را در اختیار 
پزشکان قرار می  دهد؟ گفت: ما طرح بزرگ شهرک 
دانــش و ســلامت را در اختیار پزشــکان گذاشــتیم و 
اعلام کردیم بیایند ســاختمان پزشــکان را بسازند و 
در آن جا مستقر شــوند و از امکانات موجود استفاده 
کنند. مدیــر روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشــکی 
مشهد با تاکید بر این که پزشــکان می   توانند در طرح 
دانش و سلامت، زمین  های ۹۹ ساله را اجاره کنند، 
از اســتقرار در کلینیک  هــای تخصصی و اســتفاده از 
تجهیزات نیز خبر داد. وی با بیان این که در کلینیک 
مستقل سیدی کمبود پزشک متخصص داریم، اظهار 
کرد: اعلام کردیم این کلینیک تمامی امکانات لازم 
را دارد اما پزشکان حاضر نیســتند بیایند زیرا عقیده 

دارند کلینیک دور از تجمع مردم است.
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گزارش

محمد حسام مسلمی

حدود 5 سال از تصویب طرح جامع شهر مشهد 
می گذرد و شورای عالی شهرســازی و معماری 
در این طــرح، اداره کل راه و شهرســازی اســتان 
را مکلف کرده بــود در مدت دو هفته نقشــه پهنه 
بندی حریم مشهد و سند بلندمرتبه سازی  را تهیه 
کند اما با گذشت پنج سال و با وجود این تکلیف، 
اقدامی صــورت نگرفته اســت. دو مــاه پیش نیز 
جلسه صیانت از حریم مشهد در محل استانداری 
تشکیل شد و به گفته رئیس کمیسیون معماری و 
شهرسازی شورای شهر مشهد، یکی از مواردی 
که به طور جدی از مدیران راه و شهرسازی مطالبه 
شد همین بود و طبق توضیحاتی که آن ها دادند 
محدوده اختلافــی 5 هزار هکتاری شهرســتان 
طرقبه و شاندیز با مشــهد، دلیل این تاخیر بیان 
شد. مهدی نیا حال از پیگیری دو سند پهنه بندی 
و بلندمرتبه سازی مشهد در جلسه ای که امروز در 
تهران  با حضــور مدیران وزارت راه و شهرســازی 
برگزار خواهد شد، خبر داده است.محمد هادی 
مهدی نیا رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی 
شــورای شــهر مشــهد در گفت و گو با »خراسان 
رضوی« با انتقاد از تهیه نشــدن سند پهنه بندی 
حریم مشــهد از ســوی اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان، می گوید: تهیه ســند پهنه بنــدی حریم 
مشــهد از زیر مجموعه هــای طرح جامع اســت، 
متولی آن نیز راه و شهرســازی اســت که از سال 
۹3 مکلف بوده این سند را تهیه کند ولی تاکنون 
اقدامی نکرده است. وی با بیان این که تهیه سند 
حریم مشهد تلکیفی از سوی شورای عالی شهر 
سازی و معماری است، می افزاید: حال باید از راه 
وشهرسازی پرسید چرا از سال ۹3 و ظرف مدت 
سه ماهی که باید این سند تهیه می شد هنوز ارائه 
نشده اســت، ضمن این که تاکید شــورای عالی 
شهرســازی و معماری هم بــر این موضــوع بوده 
است که این سند تهیه شود.مهدی نیا با تصریح 
بر این که در خــرداد ۹5 دوباره یک فرصت برای 
تهیه ســند پهنه بندی حریم مشــهد به اداره کل 
راه و شهرســازی داده شــد، یادآور می شود: این 
فرصت دوباره به آن ها داده شد که ظرف مدت سه 
ماه این سند را ارائه کنند ولی تاکنون عملا هیچ 
اتفاقی نیفتاده است.  رئیس کمیسیون معماری 
و شهرسازی شورای شهر مشهد می افزاید: ما در 

شورای شهر و در کمیسیون معماری برای این که 
این سند تهیه شــود، ۷00 میلیون تومان اعتبار 
در نظر گرفتیــم، در حالی که اصــلا از وظایف ما 
نبوده است و ما این اعتبار را در نظر گرفتیم تا راه 
و شهرسازی با مشــاوران وارد مذاکره و این سند 
هر چه سریع تر تهیه شود. وی به جلسه امروز خود 
با دکتر کاظمیــان مدیرکل طرح هــای معاونت 
شهرسازی وزارت راه و شهرسازی درباره پیگیری 
احیای نهاد مطالعات طرح های تفصیلی مشهد 
اشاره می کند و می افزاید: در این جلسه علاوه بر 
پیگیری موضوع احیای نهاد مطالعات طرح های 
تفصیلی مشهد، سند پهنه بندی حریم و بلندمرتبه 
ســازی مشــهد نیــز مطــرح و پیگیــری خواهــد 
شــد.مهدی نیا می گوید: دلایل راه و شهرسازی 
برای تهیه نشدن این سند به نظر من قانع کننده 
نیســت، متاســفانه اراضی حریم ما دســتخوش 
تغییراتی می شــود که اگر برنامه نداشته باشیم 
خود حریم دچار تحولات جبران ناپذیری خواهد 
شد و ما بعد از 15 سال دیگر، دوباره می گوییم که 
چه کنیم. این عضو شــورای شهر مشهد در ادامه 
به موضوع تهیه نشــدن ســند بلند مرتبه ســازی 
نیز اشاره می کند و می گوید:  تهیه  این سند نیز 
خیلی طولانی شده اســت، با این که شورا تقریبا 
هر دو هفته یک بار با شــهرداری مکاتبه می کند 
و از شــهرداری می خواهد طرح های تفصیلی را 
هر چه زودتر ارسال کند به ویژه طرح های ضوابط 
بلند مرتبه سازی  را ، اما گویا هنوز در شهرداری 
هماهنگی هــای لازم صورت نگرفته اســت. وی 
می افزاید: علاوه بــر این که هــر دو هفته مکاتبه 
کردیم، جلسه گذاشتیم و خواستیم که هماهنگی 
را انجام دهند و  طرح ها را بیاورند، به نظرم مشکل 
اصلی در خود شهرداری این است که بین معاونت 
های مختلف و اداره کل طرح ها که متولی ارتباط 

با مشــاوران اســت هماهنگــی لازم انجــام نمی 
شــود. وی تاکید می کنــد: از شــهرداری محترم 
می خواهیم هــر چه زودتر هماهنگــی های بین 
بخشی خودشان را انجام دهند و طرح تفصیلی 
را هر چه زودتر آماده و برای شــورا ارســال کنند.
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای 
شهر مشهد در پاسخ به این سوال که کدام نهاد در 
تهیه سند ضوابط بلند مرتبه سازی و پهنه بندی 
حریم مشهد اهمال کرده اســت، می گوید: من 
همــه را دخیل می دانم، بیشــترین بــار و متولی 
آن شــهرداری و راه و شهرسازی اســت ، الان که 
بیش از 1۲ ســال طول کشــیده بخش زیادی از 
مسئولیت به این دو نهاد مربوط می شود. مهدی 
نیا تاکید می کند: اگر قرار است این موضوع حل 
و فصل شــود، این دو نهاد باید بپذیرنــد که نهاد 
مطالعات طرح های توسعه شهری شکل بگیرد 
و هر هفته گزارش بدهند و زمان بندی واقعی را 
اعلام کنند تا این طرح را در یک بازه زمانی تهیه و 
به شورا ارسال کنیم.وی در پاسخ به این سوال که 
آیا نهادی می تواند با این اهمال برخورد کند؟ می 
افزاید: دستگاه نظارتی در این زمینه هم می تواند 
شورای شهر و هم ســازمان بازرســی کل کشور 
باشــد،  از طرفی دســتگاه قضایی هم می تواند 
موضوع را از لحاظ جلوگیری از جرم پیگیری کند. 

تهیه سند پهنه بندی در انتظار تعیین 	 
تکلیف حریم و محدوده شهر

در ادامه برای پیگیری موضوع بــا مدیرکل راه و 
شهرســازی اســتان تماس می گیریم که اخوان 
عبداللهیان پاســخی  مکتــوب در این زمینه می 
دهد: بحث پهنــه بندی به تعییــن تکلیف حریم 
و محدوده براســاس مرز تقســیمات ارتباط پیدا 
می کند و هم اینک نیز با توجه به طرح مجموعه 

شــهری، پاســخ متقاضیــان در حریــم در قالب 
کارگروه امــور زیربنایی و شــورای برنامه ریزی و 
توســعه داده می شود. همچنین ســعی شده در 
مصوبات، حرمت حریم مدنظر اعضای کارگروه 
باشــد ولی چگونگی نظارت متولی بر ســاخت 
وســازهای غیرمجــاز در حریم می تواند آســیب 
شناسی شود. آقای استاندار هم زمان پاسخ گویی 
به متقاضیان در حریم و خارج از حریم  را به حداقل 
رســاندند. وی می افزاید: تهیه سند پهنه بندی 
حریم هم به موازات پیگیری مرز تقسیمات توسط 

شهرداری در مسیر اقدام است. 

راه و شهرسازی : بابت تاخیر در حوزه 	 
خودمان عذر می خواهیم

مدیر کل راه  و شهرســازی اســتان همچنین در 
خصوص سند بلند مرتبه سازی مشهد می گوید: 
در خصــوص بلند مرتبه ســازی بارها اعلام شــد 
که چارچوب ضوابط و مقررات از طرف شــورای 
عالی معمــاری و شهرســازی ابلاغ شــده و مقام 
ارشد اجرایی استان هم به شهرداری ابلاغ کرده 
است و مقرر شــد با برنامه زمان بندی مشخصی 
کــه در اســتانداری و دســتگاه هــای نظارتــی به 
تصویب و اســتحضار ایشان رســیده، شهرداری 
که مجری طرح تفصیلی اســت، تک تــک حوزه 
ها را به کمیسیون ماده 5 استان بیاورد. تاکنون 
هم در ســال هــای اخیر بســیاری از درخواســت 
های شــهرداری در خصوص  ســاخت و ســاز در 
کمیســیون مطرح شــده یا بر اســاس طرح های 
مصوب قبلی خودشــان اقدام کــرده اند.اخوان 
می افزاید: شهرداری با هر نظر تخصصی و فنی 
که شورای محترم اسلامی شهر مد نظر دارد بحث 
بلند مرتبه سازی را در قالب طرح تفصیلی مشهد 
در کمیسیون بیاورد، اعضای کمیسیون یا قبول 
یا رد می کنند یا هم نظر اصلاحــی خواهند داد، 
فقط وقت را تلف نکنند. وی تصریــح کرد:  اگر با 
گفتن این که ما مقصر هستیم مشکل مردم و شهر 
زودتر حل می شود، قبول است، هر چه بزرگواران 
می گویند. از همه به دلیل تاخیر به وجود آمده در 
حوزه خودمان  عذر می خواهیــم، فقط می دانم 
چندین ماه است که دیگر همه چیز تعیین تکلیف 
شــده اســت، باید زودتر مباحث عملیاتی شود.

شایان ذکر است ، برای پیگیری موضوع با معاون 
شهرسازی  شهرداری مشهد نیز تماس گرفتیم که 

وی پاسخ گو نبود.

اخبار

اجتماعی

مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی تشریح کرد:

4 آسیب اجتماعی عمده استان
مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی گفت: هم اکنون 
چند آســیب اجتماعی عمــده در اســتان وجــود دارد 
که مهــم تریــن آن ها طــلاق، خشــونت های خانگی، 
حاشیه نشــینی و اعتیــاد اســت. بــه گــزارش ایســنا، 
حمیدرضا پوریوسف با بیان این که طی سال گذشته 
به نسبت سال ۹6 در بخش طلاق در استان با افزایش 
مواجه بودیم، افزود: با بررســی های صورت گرفته در 
سه ماه اول امسال، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
در استان خراسان رضوی، نرخ طلاق 4 درصد افزایش 
داشته  است. وی همچنین متوسط کاهش نرخ ازدواج 
در استان را 1۲ درصد اعلام کرد و گفت: سال گذشته 
به دلیل توسعه مراکز اورژانس اجتماعی، شاهد افزایش 
خدمات دهی به کودک آزاری و همسرآزاری بودیم. وی 
در ادامه با بیان این که معتادان متجاهر و اعتیاد از دیگر 
مشکلاتی هستند که آمار آن در مشهد بالاست، افزود: 
سال گذشته ۹380 معتاد متجاهر در مشهد سامان 
دهی شدند. پوریوســف همچنین از افزایش عملکرد 
سامان دهی بیش از 30 درصد معتادان متجاهر طی 
امسال خبر داد و گفت: با توجه به تاکیدات استاندار بر 
پیشگیری از اعتیاد، تمام تلاش خود را به کار گرفته ایم 
که فعالیت های پیشگیری از اعتیاد را توسعه بخشیم 
و پیشــگیری را از افراد سالم شــروع کنیم. وی افزود: 
شهرستان مشهد حدود 50 درصد از جمعیت استان 
را در بــر گرفتــه و آســیب های اجتماعی بــه خصوص 
کودک آزاری و همسرآزاری در مشــهد بیشتر از دیگر 
شهرستان هاست. البته این افزایش آمار به این دلیل 
نیست که در مشهد آسیب بیشتری داریم، بلکه شاید 
به این علت باشد که تعداد آسیب های شناسایی شده 
در این شــهر بیشــتر اســت. پوریوســف با بیان این که 
متوسط آسیب هایی که در مشهد شناسایی می شود از 
شهرستان ها بیشتر است، تصریح کرد: به دلیل حاشیه 
بسیار وسیعی که در مشــهد وجود دارد، آمار معتادان 

متجاهر در این شهر از همه شهرستان ها بیشتر است.

مدیرعامل تاکسیرانی مشهد خبرداد:

 آغاز تحویل تاکسی های جدید
 به تاکسیرانان

مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت برتاکسیرانی 
شهرداری مشهد از آغاز تحویل تاکسی های جدید به 
تاکسیرانان خبرداد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
شهرداری مشــهد،احمد محبی گفت: چندی پیش 
براســاس تفاهم نامه با بانک ملی، شــرایط دریافت 
تسهیلات با کارمزد 18 درصد برای نوسازی تاکسی 
های فرســوده فراهم وپیگیــری هــای لازم نیز برای 
تامین خودرو توسط خودروسازان از سوی شهرداری 
مشــهد انجــام شــد.  وی تصریح کــرد: اکنــون نیز با 
پیگیری های انجام شده، پیش فاکتور تحویل ۲00 
دستگاه تاکسی جدید از ســوی تولید کننده خودرو 

صادر شده است.

مشاور بین الملل شهرداری مشهد خبرداد:

سفر سفیر جدید ایتالیا به مشهد 
طی هفته جاری

مشاور بین الملل شهرداری از سفر جوزپه پرونه ، سفیر 
جدید ایتالیا   طی این هفته به مشهد خبر داد. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی شهرداری مشهد، کشیری با بیان 
این که ســفیر ایتالیا علاقه مندی خود را برای دیدار با 
شــهردار مشــهد اعلام کرده اســت، افزود: »پرونه« در 
راس هیئت بلند پایه اقتصادی برای پیگیری همکاری 
های دوجانبه با موضوعات اقتصادی و گردشگری به 

مشهد می آید.

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر مشهد مطرح کرد 

 بلاتکلیفی 5  ساله   سندهای بلندمرتبه سازی 
و پهنه بندی حریم مشهد



اخبار

فرهنگی-هنری

تشرف کاروان عزاداری آسایشگاه فیاض بخش 
به حرم مطهر رضوی

در پناه ضامن 
در آســتانه فرارســیدن رحلــت پیامبــر مهربانــی 
حضرت محمد مصطفی)ص( و شهادت امام حسن 
مجتبی)ع( و حضــرت علی بن موســی الرضا )ع( 
هیئت عزاداری حضرت امام هادی )ع( آسایشگاه 
معلولین شهید فیاض بخش متشکل از 400 تن از 
مددجویان، خیران، یاوران، کارکنان و مســئولان 
بهزیســتی خراســان رضوی ، برای عرض تسلیت، 
زیــارت و برپایی عــزاداری بــه حرم مطهــر رضوی 
مشــرف شــدند. این عزاداران همچون سال های 
گذشته، مســیر چهارراه شــهدا تا صحن انقلاب را 
پیاده طی کردند و پس از به جا آوردن آداب زیارت 
مقابل پنجره فولاد به نوحه خوانی و مرثیه ســرایی 
پرداختند. آسایشگاه معلولین شهید فیاض بخش 
مشــهد بــا 550 مددجــو بــزرگ ترین مرکــز توان 
بخشــی و نگهداری معلولین جســمی حرکتی در 

کشور است.

بانوی تایلندی تازه مسلمان شده:

 دین اسلام زنان را بسیار محترم
 و دارای عزت می داند

»مالیــلا سودانســاوو« بانــوی جــوان تایلنــدی بــا 
حضــور در دفتــر مدیریت امــور زائران غیــر ایرانی 
آســتان قدس رضوی و بــا ادای شــهادتین به دین 
مبیــن اســلام مشــرف شــد. بــه گــزارش آســتان 
نیوز، ایــن بانو دربــاره تصمیــم خود برای تشــرف 
به دین اســلام گفــت: در مدتی که با اســلام آشــنا 
شــدم چیزی جــز محبــت و مهــرورزی در این دین 
ندیــدم و از صمیــم قلــب و بــا مطالعــه و تحقیق آن 
را پذیرفتــم و از ایــن انتخــاب بســیار خوشــحال 
هســتم. وی تأکید کــرد: بیــن آن چه در رســانه ها 
درباره اســلام مطرح می شــود، با واقعیــت فاصله 
بســیاری وجــود دارد؛ زمانی کــه به ایــران آمدم و 
رفتار مســلمانان را مشــاهده کردم حقیقت برای 
من آشکار شد. سودانســاوو بیان کرد: دین اسلام 
زنان را بسیار محترم و دارای عزت می داند و حجاب 
عاملی برای رسیدن آن ها به آرامش، رشد و تعالی 
در محیط اجتماع اســت. وی افــزود: خانواده ام با 
این انتخاب من مشکلی ندارند زیرا آنان می دانند 
که بهترین تصمیــم را گرفته ام و دینی را برای خود 
برگزیــده ام که ســعادت مــن را بــه دنبــال خواهد 
داشــت. این بانــوی تایلنــدی اضافــه کــرد: برای 
نخستین بار است که به ایران و حرم رضوی مشرف 
می شوم و احساسی که در لحظه تشرف داشتم غیر 
قابل وصف و بسیار هیجان انگیز است. وی با بیان 
این که در لحظه ادای شهادتین معنویتی در وجود 
خودم احساس کردم که تا پیش از این تجربه نکرده 
بودم اظهــار کرد: در این لحظــه مقدس از حضرت 
رضا)ع( خواســتم کــه صلــح و امنیــت را در جهان 

حاکم کند و هیچ گونه جنگی در دنیا اتفاق نیفتد.

جزئیات بخش نقاشی دیواری 
جشنواره هنرهای شهری مشهد

دبیــر بخش نقاشــی دیــواری ســومین جشــنواره 
هنرهــای شــهری مشــهد جزئیــات این بخــش از 
جشــنواره را تشــریح کــرد. بــه گــزارش دبیرخانه 
سومین جشنواره هنرهای شــهری مشهد، »لادن 
اورنگی« گفت: رویکردهای فراخوان دیوارنگاری 
»مشــهد الرضا)ع( شــهر زیارت و معنویــت«، »من 
مشــهد را دوســت دارم« و  »شــهر بهــار، مشــهد 
گلســتان می شــود« اســت. وی افــزود: فراخوان 
دیوارنــگاری در بخــش دیوارهای ســطح یک و دو 
در چهــار محور بزرگــراه شــهید بابانظــر، بزرگراه 
شهیدمیرزایی، بزرگراه شهید چراغچی و بزرگراه 
آیت ا... رفســنجانی صورت می گیرد. بخش ویژه 
این فراخــوان نیز شــامل گرافیتی و نقاشــی روی 
زمین و تک دیوارهای مرتفع اســت. آخرین مهلت 
ارســال آثار  و رزومه  16 آبــان اســت و داوری آثار 
20 تا 25 آبان خواهد بــود. هنرمندان می توانند 
برای دریافت جزئیــات و متن فراخوان به نشــانی 

khanebahar.ir مراجعه کنند.

صدور پروانه فعالیت برای دهمین 
مجموعه آثار تاریخی استان 

دهمین مجموعه آثــار تاریخی فرهنگی خراســان 
رضوی با عنــوان مجموعه »آثــار تاریخی فرهنگی 
و معاصــر«، از ســوی اداره کل مــوزه هــای وزارت 
میــراث فرهنگــی ،گردشــگری و صنایــع دســتی 
کشور،پروانه رســمی فعالیت دریافت کرد. معاون 
میراث فرهنگی  استان با اعلام این خبر گفت : این 
مجموعه آثار تاریخــی فرهنگی و معاصر، متعلق به 
حسن فاضلی از مشــهد است که دهمین مجموعه 

آثار تاریخی استان را به نام خود ثبت کرد. 
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ترســول - همایــش »شــوق خدمــت«، روز 
گذشــته با حضور خادمان افتخــاری ثبت نام 
کننده در سامانه »مشهدی شو« در تالار شهر 
مشــهد برگزار شــد و ایــن خادمــان در حوزه 
هــای مختلــف از جملــه پاکبانــی، راهنمای 
زائر و خدمــت در ایســتگاه های اســتقبال از 
زائران به صورت رســمی این خدمت رسانی 
را آغاز کردند. بــه گزارش خراســان رضوی، 
در این همایش که با حضور جمعی از اعضای 
شورای شــهر مشــهد برگزار شــد، سرپرست 
ســازمان اجتماعــی و فرهنگــی شــهرداری 
گفت: شهرداری و شــورای شهر مشهد، همه 
امکانــات خــود را بســیج کردنــد تا زائــران با 
حداکثر امکانات و حداقــل گرفتاری، زیارت 

کنند و وضعیت تسهیل  شده باشد.

برای آرامش زائران تلاش کنیم	 
»محمدمحســن مصحفــی« افــزود: امــروز، 
وضعیت شــهر برای خدمــت به زائران بســیار 
بهتر از گذشته است. هتل ها، مهمان پذیرها، 
مسافرخانه ها و خدمات فیزیکی و مادی میسر 
است. ایستگاه های صلواتی و استقبال از زائر، 
وضعیــت خوبــی دارد. امــا آن چه مهم اســت، 
این است که ما می توانیم به مرحله جدیدی از 
استقبال از زائر قدم بگذاریم و آرامش و امنیت 
روانی را برای آن ها فراهم کنیم.وی همچنین 
استقبال مردم عراق از زائران حسینی در ایام 

اربعین را یک الگو برشمرد و گفت: این الگو می 
تواند مســیر حرکت ما را روشن کند و خدمتی 
ارائه دهیم که نسبت به گذشته، کیفیت بیشتر 

و درون مایه ای قوی تر داشته باشد.

ضرورت حساسیت به سودجویی ها 	 
 وی همچنین خاطر نشان کرد: در کنار بخش 
عمده شهروندان و مجاوران امام رضا)ع( که 
از صمیم قلــب به زائــران خدمــت می کنند، 
ممکــن اســت در مــواردی ســودجویی های 
برخی افــراد، ایــن میزبانی و فرهنــگ مردم 
مشــهد را دچار خدشــه کند که این اقدامات 
خارج از قاعده، چهره شهر مشهد و تلاش همه 

شهروندان برای ارائه بهترین کیفیت خدمت 
بــه زائــران را مخــدوش می کنــد. مصحفــی 
افزود: همــان اندازه کــه تــلاش می کنیم به 
زائران خدمت ارائه دهیم، باید راجع به رفتار 
اطرافیان هم حساسیت داشــته باشیم و اگر 
کســی از زائر غیر ایرانی سوء اســتفاده مالی 
می کند، ما به عنوان خادم، باید مراقب باشیم 
و از امر بــه معــروف، غفلت نکنیم تــا فرهنگ 
میزبانی، سال به سال، ارتقا یابد و به وضعیتی 

برسد که برای ما قابل دفاع باشد.

توفیق مضاعف خدمت	 
در ادامــه ایــن همایــش، رئیــس کمیســیون 

فرهنگــی و اجتماعی شــورای شــهر مشــهد 
گفت: همه زائران، زائر امام رضا)ع( هستند 
و زائر با زائر برای ما فرقی ندارد، اما زائری که 
طی طریق کرده، رنج مســیر را بر خود هموار 
می کنــد و در ایــام شــهادت امام هشــتم)ع( 
خود را به مشــهد می رســاند، در طول مسیر، 
پردازشی روی روح او اتفاق افتاده و خلوصی 
در او شکل می گیرد و در این زائر ویژگی هایی 
می ســازد که خدمت به وی برای ما خادمان، 
توفیق مضاعفــی اســت. »احســان اصولی« 
افزود: این اتفاق ســالی یک بار رخ می دهد و 
مانند اقیانوســی از معنویت و برکت است که 
هر کس به قدر و توان خود تــلاش می کند از 
این ســیل معنویت و شوق در شــهر، برداشت 
کنــد. شــما خادمــان جزو افــرادی هســتید 
که امــام رضا)ع( به شــما توجه ویــژه ای دارد 
و فرصــت خاصــی مهیــا کــرده تــا در ســیل 
معنویــت قــرار گیریــد و برداشــت مطلــوب و 
مطبوع کنید. ســخنران بعدی ایــن همایش 
دکتــر »احمــد حلــت« روان شــناس تربیتی 
بود که نکاتی را برای آمادگــی بهتر خادمان 
افتخاری در خدمت رســانی به زائران مطرح 
کرد.شــایان ذکر است شــهروندان مشهدی 
مــی تواننــد بــرای مشــارکت در میزبانــی از 
زائران دهه پایانی ماه صفر، از طریق ســایت 
mashhadisho.ir یــا با ارســال عــدد ۸ به 

سامانه پیامکی 10001۸1 اقدام کنند.

با برگزاری همایش »شوق خدمت«، خدمت رسانی شهروندان به زائران دهه آخرصفر آغاز شد 

شهروندان مهمان نواز 

اخبار

زائران پیاده

زائران پیاده در مسیر 
مشهدالرضا)ع(

خیل عظیم زائران پیاده از اســتان های مختلف در 
مسیر تشرف به مشهد مقدس هستند تا در روزهای 
پایانی ماه صفر و ایام شهادت امام رضا)ع( زائر حرم 
ایشان باشند. ســال گذشــته 4۳0 هزار زائر پیاده 
به مشهد مقدس آمدند و بر اساس پیش بینی های 
صورت گرفته، امسال تعداد زائران پیاده به حدود 
500 هزار نفر خواهد رســید. سخنگوی جمعیت 
خدمتگزار زائران پیاده امام رضا)ع( روز گذشته با 
اشاره به بازدید از مسیرهای شــمالی مشهد، از در 
مســیر بودن زائران پیاده پنج اســتان شمالی خبر 
داد. »حســین رضایــی« اظهار کــرد: زائــران پیاده 
استان های گلستان، مازندران ، سمنان ، خراسان 
شمالی و جنوبی در مسیر تشرف به مشهد هستند. 
ســخنگوی جمعیت خدمتگــزار زائران پیــاده امام 
رضــا)ع( گفــت: 66 ایســتگاه صلواتــی از جنگل 
گلســتان تا فاروج آمــاده پذیرایــی از زائــران پیاده 

مشهد دردهه پایانی صفر است.

درقالب پویش مردمی #همه_خادم_الرضاییم

 ۸۰ هزار زائر امام رضا)ع(
 اطعام می شوند

همزمان با دهــه پایانی مــاه صفر طــرح اطعام ۸0 
هزار نفر از زائران آقا علی بن موســی الرضا)ع( در 
مشــهد مقدس اجــرا می شــود. به گــزارش روابط 
عمومــی ســتاد خدمت رســانی بــه زائران آســتان 
قــدس، درآســتانه ایــام شــهادت علی بن موســی 
الرضا)ع( و دهه پایانی صفر مشهدالرضا یکپارچه 
آماده میزبانی از زائران ثامن الحجج)ع( می شود. 
ســتاد خدمت رســانی به زائران آســتان قدس نیز 
کوشــیده اســت با برگزاری طرح هــا و پویش های 
مردمی زمینه حضــور حداکثری شــهروندان را در 
این ایام فراهم ســازد. یکی از پویــش های مردمی 
دراین ایام پویش »اطعام ۸0 هزار زائر« اســت که با 
همکاری تشــکل ها و ظرفیت هــای مردمی برگزار 
خواهد شــد. از این تعداد وعــده غذایــی 50 هزار 
وعده توســط پویش مردمی و بقیه توســط آســتان 
قدس تدارک دیده می شود. در این پویش 10 هزار 
خادم افتخاری از ستاد جهاد خدمت به همراه 500 
خادم از طریق معاونت اماکن متبرکه آستان قدس 
برای توزیع غــذا خدمت رســانی می کنند. گفتنی 
است، علاقه مندان به خدمت رسانی به زائران دهه 
پایانی صفر می توانند با ارســال عدد ۸ به ســامانه 
1000۸۸۸0۸0 ضمن ثبت نام در ستاد سامان 
دهی خدمت به زائران به جمع خادمیاران افتخاری 

امام هشتم)ع( بپیوندند.

 فعالیت ۱۲۸ پایگاه هلال احمر
 در دهه پایانی صفر

 12۸ پایــگاه امــداد و نجات ســیار و ثابت جمعیت 
هلال احمر خراسان رضوی به زائران پیاده رضوی 
در دهه آخر صفر خدمات می دهنــد. معاون امداد 
و نجات جمعیت هلال احمر اســتان روز سه شــنبه 
به خبرنگار ایرنا گفت: این تعداد پایگاه شــامل 25 
پایگاه ثابت و 10۳ پایگاه سیار ،در طول مسیرهای 
منتهی به مشــهد به زائران پیاده خدمات دهی می 
کنند. »اسماعیل بهمن آبادی« افزود: این خدمات 
در اجرای طرح همسفران خورشید برای ششمین 
ســال متوالی در اســتان طی دهــه پایانــی صفر به 
زائران و مســافران در جاده های منتهی به مشــهد 
ارائه می شــود. وی با بیان این که از سازمان امداد 
ونجات کشور درخواست ۳0 دســتگاه آمبولانس 
و یک فروند بالگــرد برای افزایش نــاوگان امدادی 
به منظــور اجرای بهتــر این طرح داشــته ایم اظهار 
کــرد: تاکنون بــا ارســال 25 دســتگاه آمبولانس 
موافقت شــده است. وی گفت: ســال گذشته هزار 
و 460 نجاتگر و امدادگر داوطلب در اجرای طرح 
همســفران خورشــید خدمــات رســانی کردند که 

امسال تعداد آن ها10 درصد افزایش می یابد.

۳۰۰ امدادگر در خدمت زائران پیاده 	 
دبیر طــرح همســفران خورشــید جمعیــت هلال 
احمر مشــهد در گفت وگــو با ایرنــا اظهار کــرد: با 
هدف خدمات رســانی به زائران پیاده امسال برای 
ششمین ســال متوالی طرح همســفران خورشید 
در استان با محوریت مشــهد اجرا می شود و ۳00 
امدادگــر و نجاتگر داوطلــب به زائران پیــاده پایان 
صفر در شهرستان مشــهد خدمات ارائه می کنند. 
»مجیــد زارع« افزود: در ایــن زمینه هفت پایگاه در 
جاده هــای منتهی به مشــهد فعال شــده اند که در 
جاده چناران به مشهد دو  پایگاه، در جاده سرخس 
و در بخش رضویــه به مشــهد یک پایــگاه، در جاده 
فریمــان و تپه ســلام یــک پایــگاه و در جــاده قدیم 
نیشابور در رباط خاکستری، میقات الرضا )ع( و سه 
راهی باغچه نیز سه پایگاه خدمت رسانی می کنند. 

تقدیر از اثر هنرمند مشهدی در کارگاه »شرف میزبانی«

اثر »ملیحه کفشــی« از هنرمندان گرافیســت حوزه 
هنری خراسان رضوی در کارگاه تولید پوستر »شرف 
میزبانی« شایســته تقدیر شــناخته شــد. به گزارش 
روابط عمومی حوزه، کارگاه تولید پوســتر »شــرف 
میزبانی« به همت جامعه ایمانی مشعر و با همکاری 
حوزه هنری سیستان و بلوچستان  در زاهدان برگزار 
شــد. این کارگاه زیر نظر محمدصابر شیخ رضایی و 
مجتبی مجلسی از اســتادان مطرح گرافیک کشور 
با موضوع اهمیــت میزبانی از زوار اربعین حســینی 

که از شبه قاره عازم کربلای معلی هستند،برپاشد.

در آستانه برگزاری بیست و یکمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب مشهد مقدس، صبح دیروز 
از پوستر این نمایشگاه رونمایی شد.به گزارش 
روابــط عمومــی اداره کل ارشــاد، بیســت و 
یکمین نمایشگاه بین المللی کتاب مشهد ۸ تا 
15 آبان ماه در نمایشگاه بین المللی مشهد از 
ساعت 15 تا 21 پذیرای علاقه مندان است. 
جلســه شــورای سیاســت گذاری نمایشــگاه 
کتاب مشــهد صبح دیــروز با حضور »حســن 
جعفری« معاون اســتاندار برگزار و از پوســتر 

این نمایشگاه رونمایی شد.

ارائه بیش از 22۰هزار عنوان کتاب 	 
در ایــن جلســه مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد 
اســلامی خراســان رضــوی از حضــور757 

ناشــر داخلی، 20 ناشــر بیــن المللــی و ۸۸ 
نمایندگی از ناشــران بین الملل در بیســت و 
یکمین نمایشــگاه بین المللی کتاب مشــهد 

خبر داد. »جعفر مروارید« گفت: این نمایشگاه 
در بازه زمانی ۸ تا 15 آبان ماه، از ساعت 15 تا 
21 و در نمایشگاه بین المللی مشهد  میزبان 

علاقــه منــدان خواهد بــود و امســال بیش از 
200 هزار عنــوان کتاب داخلــی و 20 هزار 
عنوان کتاب خارجی ارائه می شود. مروارید 
با بیان این که شعار نمایشگاه امسال، »کتاب، 
پیشــران مثلث توســعه اقتصــادی فرهنگی« 
است، افزود: با توجه به برنامه جامع استاندار 
فرهیخته خراســان رضوی که توجه به  رونق 
تولید و توسعه اقتصادی است و با عنوان مثلث 
توسعه اقتصادی، فرهنگی درحال اجراست 
و این که کتاب بهترین پیشران و انگیزه بخش 
برای رونق تولید اســت، این شــعار را انتخاب 
کردیــم. وی همچنیــن از برگــزاری مراســم 
انتخاب کتاب سال خراسان رضوی خبر داد 
و گفت: ازکتاب های برگزیده در افتتاحیه این 

نمایشگاه تقدیر می شود.

پوستر بیست و یکمین نمایشگاه کتاب مشهد رونمایی شد 

نمایشگاه کتاب مشهد،8 تا 15آبان 

راهیابی نمایش »۲ ساعت در روز« به جشنواره بچه های مسجد

نمایش »دو ســاعت در روز« به کارگردانی 
اکــرم عباســی از حــوزه هنــری خراســان 
رضــوی بــه مرحلــه پایانــی رقابــت هــای 
چهاردهمیــن جشــنواره سراســری تئاتر 
مردمی بچه های مســجد راه یافت. هیئت 
بازبینی چهاردهمین جشنواره سراسری 
تئاتر مردمی بچه های مســجد متشــکل از 
ســید حســین فدایی حسین، ســید قاسم 
قوامی و سینا دلشــادی در جلسه انتخاب 
و بازبینــی آثــار متقاضــی این جشــنواره، 

15 نمایــش را برای رقابــت در این رویداد 
نمایشــی حوزه هنری، انتخاب کردند که 
نمایــش »دو ســاعت در روز« از تولیــدات 
حوزه هنری خراســان رضوی یکــی از این 
آثار برگزیده است. چهاردهمین جشنواره 
سراســری تئاتر مردمی بچه های مســجد 
به همــت حوزه هنــری انقلاب اســلامی و 
با همکاری ســتاد هماهنگــی کانون های 
فرهنگی هنری مســاجد کشور اواخر آبان 

ماه امسال در شهر قزوین برگزار می شود.



 از میان خبرها

ورزش

میزبانی موکب شهدای ورزشکار  
از زائران پیاده

معــاون فرهنگی ورزشــی تربیت بدنی آســتان قدس 
رضــوی، از آماده ســازی مقدمــات پذیرایــی ، تکریم ، 
استقبال و اسکان دو برابری زائران پیاده در سالن های 
ورزشــی این موسســه خبر داد. عظیم کریمی افزود : 
همچون سال های گذشــته و با کمک خیران در حال 
تهیه و آماده ســازی مقدمات پذیرایی و اسکان زائران 
پیاده دهه آخر ماه صفر در موکب شــهدای ورزشــکار 
در محل تربیت بدنی آســتان قدس رضوی هســتیم و 
خدماتی همچون پذیرایی ،آرایشگاه ، پزشک عمومی 
و واکس زنی بــرای حدود 10 هــزار زائر و اســکان در 
سالن های ورزشی موسسه ویژه برادران و خواهران با 
پیش بینی ســه هزار و 500  نفر را ارائه می کنیم. وی 
اظهار کرد: هماهنگی های لازم با دیگر نهادهای این 
آستان ملکوتی انجام شده است و از روز جمعه سوم آبان 
تا روز شهادت حضرت رضا )ع( موکب این موسسه که به 
نام شهدای ورزشکار نام گذاری شده است، در خدمت 

زائران پیاده خواهد بود.

مربی سابق پدیده، پیراهنش را 
13099 یورو فروخت

مربی آلمانی سابق تیم فوتبال پدیده مشهد، پیراهن 
فینال جام جهانــی 1990 را به مبلــغ  13099 یورو 
فروخت تا صرف امور خیریه کند.توماس هسلر، هافبک 
توانمند پیشین آلمان موفق شــد برنامه ای را که برای 
فروش پیراهن ورزشــی اش داشت، انجام دهد و مبلغ 
حاصل شده را به امور خیریه اختصاص دهد. »هسلر« 
دو هفته قبل تصمیم گرفت پیراهنی را که در فینال جام 
جهانی 1990 به تن داشت و با آن قهرمانی مسابقات 
را با تیم ملی آلمان جشن گرفت، برای حراج اختصاص 
دهد تا مبلغی را کــه  از  فروش آن حاصل می شــود، به 
سازمان »لبخند کودکان« برای کمک به امور کودکان 
اختصاص دهد.تیم آلمان در دیدار نهایی جام جهانی 
1990 با تک گل آندرئاس برمــه از روی نقطه پنالتی 
بر آرژانتین غلبه کرد و قهرمان شد.درخور ذکر است، 
هســلر در ســال های 2014 و 2015 در تیــم پدیده 

مشهد به عنوان کمک مربی فعالیت می کرد.

 خبر

فوتبال

مدافع شهر خودرو بیان کرد:

 می توانیم به مرحله گروهی
 لیگ قهرمانان برسیم

علی نعمتی را می توان از باثبات  ترین بازیکنان حاضر 
در دو فصل اخیر فوتبال ایران دانســت. او از بی سر و 
صداترین فوتبالیســت های حال حاضر در لیگ برتر 
محسوب می شود. او درباره تیم شهر خودرو در لیگ 
هجدهم و نوزدهم گفت: ما سال قبل هم می توانستیم 
با حضور در رده های بالاتر به طور مستقیم خودمان را 
به آسیا برسانیم ، اما کمی بدشانســی آوردیم. با این 
حال فکر می کنم امسال بتوانیم همه آن بدشانسی ها 
را جبران کنیم. به  هر حال تیم ما اکنون هماهنگ تر از 
سال قبل است و این به ما در بازی های مختلف کمک 
زیادی می کند. در آسیا هم شک نکنید که می توانیم 

به مرحله گروهی لیگ قهرمانان برسیم.
نعمتــی دربــاره زوج خــود در قلب خط دفاعی شــهر 
خودرو گفت: من و حسین مرادمند زوج خط دفاعی 
تیم را تشــکیل می دهیم و خوشــحالم کــه از ابتدای 
حضور در تیم در کنار او بودم. خدا را شکر هماهنگی 
بالایی با هــم داریم و این کــه او تاکنون بــه من کمک 
زیادی کرده است، باعث می شود تا با او راحت باشم.
مدافع مشــهدی ها درباره احتمال دعــوت به اردوی 
تیم ملی نیز گفت: به  هر حال حضور در تیم ملی برای 
هر بازیکنــی افتخار اســت و من هم اگر دعوت شــدم 
مثل یک ســرباز در خدمــت تیم ملی خواهــم بود. اما 
تاکنون این اتفاق نیفتاده است و به همین دلیل باید 
بازی در شهر خودرو را در اولویت خود قرار دهم. چرا 
که در صورت موفقیت شــهر خــودرو بازیکنان امثال 
من هم می توانند خود را بیشــتر نشان دهند. نعمتی 
درباره حســرت هــای خــود در لیگ فعلــی گفت: در 

لیــگ امســال در بــازی هایی که 
به میدان رفتیم، ســه حسرت 

برای مــن باقی مانــد. اولی 
گلی بود که در دیــدار فولاد 

دریافت کردیــم و دومی گلی 
که در مسجدســلیمان 

خوردیــم و بازی 
شــد  مســاوی 
و ســومی هــم 
همیــن دیدار 
جــام حذفی 
بود؛ دیداری 
که حریف ما 

از یک موقعیت 
خود استفاده کرد.

ا خبار

ورزش

 تغییر زمان دیدار شهر خودرو
 و گل گهر

کمیته مســابقات ســازمان لیگ فوتبال ایــران از 
تغییر زمان مســابقه دو تیم شــهر خودرو خراسان 
و گل گهر سیرجان از هفته هشــتم لیگ برتر خبر 
داد. بر اســاس این خبر ، دیدار دو تیم شهر خودرو 
خراســان و گل گهرســیرجان از هفته هشتم لیگ 
برتر بــه دلیــل میزبانــی و پذیرایی ورزشــگاه امام 
رضا)ع( از زائران پیــاده در هفته پایانــی ماه صفر 
و استفاده این عاشــقان ولایت از این مجموعه، به 
جای روز جمعه 3 آبــان در روز جمعه 24 آبان 9۸ 
ساعت 15:45در ورزشــگاه امام رضا )ع( برگزار 

خواهد شد.

 کمبود امکانات ورزشی
 در تربت حیدریه

رئیس اداره ورزش وجوانــان تربت حیدریه درباره 
وضعیــت امکانات ورزشــی این شهرســتان گفت: 
شهرســتان تربت حیدریه با وجود داشتن ظرفیت 
مناسب برای ورزش، دچار مشکلاتی مانند کمبود 
امکانات اســت که این چالش ها وضعیــت را برای 
فعالیــت ورزشــکاران ســخت تر مــی کند.مجیــد 
رضایی افــزود:  هم اکنــون زیرســاخت و امکانات 
مناسب در این شهرستان نداریم . باید مسئولان از 
ورزشکاران حمایت کنند تا از وضعیت کنونی بهتر 
عمل کنند.وی همچنین به حضور بخش خصوصی 
در ورزش اشاره و اظهار کرد: بخش خصوصی باید 

پای کار بیاید و ورزشکاران را همراهی کند.

 گردونه

فوتبال

مهاجری: از مردم قائمشهر 
عذرخواهی می کنم

 رضا مهاجری ، ســرمربی نســاجی مازنــدران پس از 
شکســت تیمش مقابــل تراکتــور از مردم قائمشــهر 
عذرخواهی کــرد.وی در ایــن باره گفــت: اتفاقی که 
نباید می افتــاد، افتاد. بایــد این روزهــا را پیش بینی 
می کردیم؛ باید با مســئولان باشــگاه صحبت کنیم. 
تفاوت ما تجربه دو تیم بود. قبل از این که گل بخوریم 
موقعیت هــای خوبــی داشــتیم ، امــا گل خوردیــم. 
ریسک هایی را هم انجام دادیم. بعد از گلی که خوردیم 
قافیه را باختیم. در این دیدار مسعود شجاعی توانست 
بازی را مدیریت کند و داور در بعضی صحنه ها مهربان 
عمل کرد. ما مســئولیت را قبول کردیم و تا روزی که 
این جا هســتم، می جنگم. اگر به امید کســی باشیم 
این اتفاقات می افتد. ما این تیــم را برمی گردانیم. ما 
بازی های تدارکاتی خوبی داشــتیم و با بضاعتی که 
داریم به جنگ بــزرگان می رویم.او افــزود: این روز را 
هیچ وقت فراموش نمی کنم و  نقطه عطفی در زندگی 
شخصی و فنی من است.  من با عشق در نساجی کار 
می کنم . تــا الان به عنوان یــک دســتیار دارم حقوق 

می گیرم و این مسئله باید درک شود.

ورزش
روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی
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 روزهای سخت
 رکابزن خراسانی 

دوچرخــه ســواران کشــورمان چندی 
پیــش در مســابقات پیســت قهرمانی 
آســیا عملکرد قابل قبولی نداشــتند و 

نمره منفــی گرفتند. در بین شــرکت 
کنندگان، محمد دانشــور دوچرخه 
ســوار خراســانی کــه طــلای بــازی 
های آسیایی را در کارنامه خود دارد 

نیز ضعیف ظاهر شــد. این ورزشــکار 
خراســانی طی یــک ســال اخیــر نتایج 

ضعیفی به دســت آورد و اکنــون از روزهای 
اوجش فاصله زیادی دارد.این در حالی اســت 

که از دانشــور در مســابقات قهرمانی 
آسیا انتظار بیشتری بود که متاسفانه 
در یک رشته و آن هم در یک کیلومتر 
تایم تریل شرکت کرد و مقام نهم را به 
دســت آورد. حال باید کارشناسان 
بررسی کنند که چرا این دوچرخه 
ســوار کــه امیــد طــلای ایــران در 
رقابــت هــای بیــن المللــی اســت، 
دیگر شــرایط قبلی خــودش را ندارد. 
رئیس فدراســیون دوچرخه سواری طی 
اظهاراتی مدعی شده است که محمد دانشور 

از آن نگاه حرفه ای که در گذشــته داشــت، دور شده است و 
دیگر آن انگیزه سابق را ندارد.

خســرو قمری دربــاره نتایج ملی پوشــان دوچرخه ســواری 
ایران در مســابقات پیســت قهرمانی آســیا بــه میزبانی کره 
جنوبی گفت: با توجه به این که شــرایط لازم را برای کســب 
سهمیه المپیک در این مسابقات نداشتیم، تلاش کردیم که 
از نفرات جوان اســتفاده کنیم. به هر حال تیم ملی با شــش 
رکابزن جوان، یک رکابزن زن و ســه رکابــزن مرد در بخش 
بزرگ سالان اعزام شــد که در نهایت فقط یک نقره در بخش 

معلولان توسط مهدی محمدی کسب کردیم.
قمــری همچنیــن دربــاره عملکرد محمــد دانشــور رکابزن 

کشورمان که سابقه کســب مدال طلا در بازی های آسیایی 
را نیز دارد، گفت: دانشــور فقط در یک رشــته شــرکت کرد 
و دلیلش این بود که در دیگر رشــته ها، رقبا شــرایط بســیار 
بهتری داشتند و همین مسئله باعث شده بود سایر رکابزنان 
از جمله دانشــور انگیزه کافی برای موفقیت نداشته باشند. 
همچنین باید اشاره کنم که دانشور از نگاه حرفه ای دور شده 
اســت و شــرایط نزولی دارد و با ادامه این شــرایط باید جای 
خود را به دیگر رکابزنان بدهــد. وی تصریح کرد: من و کادر 
فنی صحبت های زیادی با او کرده ایم، اما او انگیزه سابق را 
ندارد. ضمن این که دانشور از مصدومیت دوباره می ترسید 

و به همین دلیل کمی با احتیاط رکاب زد.

سوژه 

مهتــا قــره داشــی-  از قهرمانــان خــوب 
شمشــیربازی اســت. افتخارآفرینــی هــای 
زیادی در عرصه های بین المللی دارد و حالا از 
او در سطح کشور به عنوان یک چهره شناخته 
شــده در این رشــته ورزشــی یــاد می شــود.
علــی یعقوبیان شمشــیر بــاز خراســانی پس 
از دنیــای قهرمانی بــه مربیگــری روی آورد و 
مدتی نیــز هدایت تیم ملــی کشــورمان را بر 
عهــده داشــت. وی در اســلحه اپــه تخصص 
لازم را دارد و این روزها هیئت شمشــیربازی 
اســتان را نیز مدیریت می کنــد. از زمانی که 
سکان هیئت شمشیربازی استان را بر عهده 
 گرفــت، این هیئــت با تغییــر و تحــول خوبی 
رو به رو بوده است.هر چند که خراسان رضوی 
هنوز در ســطح تیم ملی جایگاه خوبی از نظر 
تعدادملی پوش ندارد. یعقوبیــان این روزها 
همراه تیــم ملی زیر 23 ســال در مســابقات 
آســیایی تایلند حضور دارد تا با انتقال دانش 
خود به جوانان اپه ایست کشورمان آن ها را به 
سوی پیشرفت سوق دهد، هرچند در این دوره 
خراسان رضوی از داشتن حتی یک نماینده 
هم محروم است، اما یعقوبیان این نوید را داده 
که در سال آینده خراسانی ها نیز در تیم ملی 

حضور خواهند داشت.
ســرمربی تیم جوانــان اپه کشــورمان درباره 

مســابقات آســیایی تایلنــد بــه خبرنــگار مــا 
می گوید:ســطح مسابقات بالاســت و بیشتر 
کشــورهای آســیایی در این دوره از رقابت ها 
شرکت کرده اند .  در سه اسلحه تیم کامل در 
بخش آقایان اعزام شــده اســت، مسابقات از 
دیروز آغاز شده است.اما  امسال نماینده ای 
از مشهد در تیم ملی نداریم . البته سال آینده 
حتما از خراسان رضوی در تیم ملی ورزشکار 
خواهیم داشت. یعقوبیان با بیان این که ژاپن 
و قزاقســتان به عنوان اصلی تریــن رقبای ما 
در این دوره به شــمار می روند، خاطرنشــان 
می کند: تا سه شــنبه هفته آینده رقابت های 
تیمــی و انفــرادی ادامــه خواهــد داشــت . 
امیدوارم بتوانیم نتایج خوبــی را در این دوره 

از مسابقات کسب کنیم.
او ادامه می دهد: شاگردان من پنج شنبه در 
انفــرادی رقابت می کنند و روز یک شــنبه در 
تیمی مبارزه خواهند کرد. در پنج سال اخیر 
کشورهای دیگر در این رشته سرمایه گذاری 
بسیاری کرده اند، شــاید در گذشته راحت تر 
می توانســتیم مدال هــا را پیش بینــی کنیم 
اما الان کار ســخت شده اســت. ما اردوهای 
زیادی برگــزار کردیم و بچه هــا تلاش زیادی 
کردند . امیدوارم بتوانیــم نتیجه مدنظرمان 

را کسب کنیم.

روند رو به رشد	 
وی درباره وضعیت این رشــته در خراســان 
رضــوی مــی گویــد: اکنــون شمشــیربازی 
خراسان رضوی از شرایط خوبی برخوردار 
اســت . در مســابقات المپیاد استعدادهای 
برتر نتایج خیلــی خوبی کســب کردیم و در 
بخش جوانان نیز شرایط مســاعدی فراهم 
اســت . اما این کافی نیســت و بایــد بیش از 
گذشــته تلاش کنیم تــا بتوانیم بــه اهدافی 
که داریم، برســیم. یعقوبیــان می افزاید: بر 
اساس برنامه ریزی های انجام شده، امسال 
برنامه های ویژه ای را در نظر داریم . با توجه 
به این که مدیرکل ورزش و جوانان اســتان، 
ســالن خوبی را در اختیار ما گذاشته است، 
قطعا رشد چشمگیری خواهیم داشت.وی 
بیان می کند: سال ها بازیکن این رشته بودم 
و در مسابقات زیادی شرکت کردم . مشکل 
اصلی ما سالن بود.  سالنی که در آن تمرین 
مــی کردیــم، ظرفیــت تمرین ورزشــکاران 
را نداشــت . حتی من یک ســالن شــخصی 
اجاره کــردم ولــی امکانانش خیلــی کامل 
نیســت؛ این ســالنی کــه در اختیار مــا قرار 
دادند، از نظر موقعیت مکانی مناسب است 
و با بودجه ای که برای خرید وســایل در نظر 
گرفتیم و جلســاتی که با مربیان گذاشــتیم 

مشکل وسایل نیز برطرف خواهد شد.

حضور در لیگ برتر 	 
یعقوبیــان بــا اشــاره بــه ظرفیت خراســان 
رضوی تصریــح می کنــد: قهرمانان خوبی 
داریــم وهمــه نوجــوان هســتند، در ســال 
آینده این ســرمایه گذاری به بار می نشیند 
و جواب زحماتی را که ســال های گذشــته 
کشیده شده، سال آینده می گیریم.رئیس 
هیئــت شمشــیربازی خراســان رضــوی 
دربــاره فعالیــت دیگــر شهرســتان های 
استان تاکید می کند: ما به دلیل مشکلات 
تجهیزاتی که در سراسر کشور داریم، تنها 
می توانیــم مراکز اســتان ها را فعال کنیم، 
حتی در تهران نیز یک ســالن مجهز داریم 
و در دیگــر اســتان ها هــم همیــن شــرایط 
وجود دارد. اگر ســالنی افتتاح می شــود، 
به صورت نمادین است . ما با مشکل مربی 
و تجهیــزات مواجــه هســتیم، اگــر بتوانیم 
در یک اســتان یک ســالن را کامــل تجهیز 
کنیم ، گام بزرگی برداشــتیم.او همچنین 
درباره لیگ شمشیربازی کشور می گوید: 
برای حضــور در لیگ برتر تیــم قدرتمندی 
را راهی می کنیم ، ســال گذشته توانستیم 
در جایگاه ســوم قــرار بگیریم . امســال نیز 
بــا قــدرت بیشــتری ظاهــر خواهیم شــد و 
امیــدوارم طلا یــا نقره را بــرای اســتان به 

ارمغان بیاوریم .

در گفت و گو با شمشیرباز خراسانی مطرح شد 

سالن تمرینی 
مشکل شمشیربازان 

ورزش همگانی همچنان در صدر 

گروه ورزش-  یکــی از راه هــای افزایش تحرک 
در زندگــی شهرنشــینی،  روی آوردن بــه ورزش 
اســت که در ایــن زمینه براســاس آمــار، نیمی از 
مردم خراسان رضوی در ورزش همگانی شرکت 
می کنند. براساس آمار سال گذشته از جمعیت 
ســه میلیون و 323 هزار نفری مردان خراســان 
رضوی، یــک میلیــون و 700 هــزار نفر و از ســه 
میلیون و 265 هزار نفر جمعیت زنان این استان، 
یک میلیون و 640 هزار نفر و به عبارتی 51.15 
درصد مردان و 50.02درصد زنان این استان، 

در برنامه های ورزش همگانی شرکت کردند.
مدیــر دانشــکده تربیــت بدنــی و علوم ورزشــی 
دانشگاه فردوسی مشهد درباره ورزش همگانی به 
ایرنا گفت: ورزش همگانی از جمله فعالیت هایی 
است که به امکانات خاصی نیاز ندارد و هر کسی 
با توجه به علاقه و هدف مد نظرش می تواند آن را 
انجام دهد. همه مردم از زن و مرد، کودک و بزرگ 
سال و سالمند با هر نوع نگرش و گرایش می توانند 
در فعالیت منظم و عمومی ورزش همگانی شرکت 
کنند تا کیفیت زندگی خود را ارتقا و سلامت خود 
را افزایش دهند. مهدی ســهرابی افزود: ورزش 
همگانی از جمله فعالیت هایی است که افراد به 
صورت آزادانه می توانند در هر زمان و مکان آن را 
انجام دهند تا کارایی و عملکرد آن ها در زندگی 
افزایش یابــد. وی اظهــار کــرد: ورزش همگانی 
محــدود به پیــاده روی نیســت و هــر فعالیتی که 
ضربان قلب را از حالت عادی بالاتر ببرد و عضلات 
را منقبض و منبسط کند، در این زمینه موثر است 
. به شرطی که با علاقه، آزادانه و با هدف تفریح و 
سرگرمی باشــد.وی تصریح کرد: با توجه به این 

که  ورزش همگانی  نیاز به امکانات خاصی ندارد، 
هر کســی در زندگی و فضــای اطــراف خود می 
تواند آن را انجام دهد.سهرابی توجه شهروندان 
بــه ورزش و فعالیت بدنــی را ضروری دانســت و 
افزود: این موضوع از خانواده ها شروع می شود. 
مدارس هم بایــد به این موضــوع اهمیت دهند و 
ورزش از نیازهای اساسی کودکان شمرده شود و 
هر آموزشی باید در قالب بازی باشد تا برای آن ها 
نهادینه شود. وی اظهار کرد: وعاظ، مبلغان، اطبا 
و اصحاب رســانه نقش مهمی در ترویج و توسعه 

ورزش همگانی دارند.

سابقه ۵۰ ساله ورزش همگانی 	 
رئیس هیئــت ورزش هــای همگانی خراســان 
رضوی نیــز در این بــاره گفــت: ورزش همگانی 
در کشــور از ســال 5۸ به عنوان ورزش محلات 
کار خــود را  آغــاز کــرد و در ســال 62 بــا عنوان 
جهاد تربیت بدنی رســمیت یافت. فدراســیون 
ورزش های همگانی کشــور نیز با هــدف ایجاد 
امکانات و بستر مناســب به منظور ایجاد نشاط 
و شــادابی در مردم و افزایش مهارت ها در سال 
1371 تشــکیل شــد.امیررضا آذریــان افزود: 
فدراسیون ورزش همگانی با شعار »ورزش برای 
همه« ســعی می کند مــردم را بــه ورزش کردن 
ترغیب کند و معتقد است مردم براساس سلیقه 
و علاقه خود هرکجا که بتوانند باید ورزش کنند 
و با کمترین امکانات و هزینه به فعالیت ورزشی 
بپردازند. وی تصریح کــرد: ورزش همگانی در 
خراســان رضوی و به ویژه مشــهد دارای سابقه 
بســیار طولانــی اســت و اگرچه ســال تاســیس 

فدراســیون ورزش هــای همگانــی و بــه تبع آن 
تأســیس هیئت های استانی به ســال 71 و بعد 
از آن برمی گــردد، امــا ورزش همگانی در قالب 
ورزش صبحگاهــی، پیــاده روی و کوهپیمایــی 
خانوادگــی، دو و میدانــی و دوچرخه ســواری و 
برخی ورزش های بومی و محلی در این اســتان 
ســابقه طولانی و حدود 50 ســاله دارد.آذریان 
افزود: هم اکنون خراسان رضوی از استان های 
برتر در حوزه ورزش همگانی کشــور است و 31 
کمیته اصلی و بیش از 60 کمیته زیرمجموعه در 
این حوزه به فعالیت می پردازند. وی اظهار کرد: 
طبق برنامه ریــزی فدراســیون ورزش همگانی 
و  وزارت ورزش تــا ســال 1404 بایــد جمعیت 
فعال در ورزش همگانی بر اســاس شاخص ها و 
تعریف  های از قبل مشــخص شده به 50 درصد 
جمعیت کشور برسد.وی خاطر نشان کرد: هم 
اکنون میانگین حضور شهروندان کشور در این 
ورزش بیش از 23 درصد است و برای رسیدن به 
شاخص تعیین شده، به تلاش تمام  دستگاه ها و 

مسئولان نیاز است.

 عنوان برتر کشور 	 
 معــاون توســعه ورزشــی اداره کل ورزش و 

جوانان خراسان رضوی هم در این باره گفت: 
اســتان از نظــر زیرســاخت و اماکن ورزشــی 
برای ورزش همگانــی در وضعیت خوبی قرار 
دارد و هیئــت ورزش همگانــی این اســتان از 
سوی  وزارت ورزش برای سومین سال پیاپی 
عنوان نخست کشــور را به دست آورده است. 
امیر زارعی افزود: رســالتی که بر عهده اداره 
کل ورزش و جوانــان اســت، فراگیــر شــدن 
ورزش همگانی برای همه است تا مردم بدون 
هزینه و بدون دغدغــه در فعالیت ورزش های 
همگانی شرکت کنند. یکی از این فعالیت ها 
برگزاری همایش های پیاده روی خانوادگی 
اســت.وی اظهار کرد: بر اســاس اساســنامه 
و آییــن  نامــه فدراســیون ورزش همگانــی در 
هر فصل باید یک همایش پیــاده روی برگزار 
شود؛ اما در نیمه نخســت امسال سه همایش 
پیــاده روی برگزار کــرده ایم . زارعــی افزود: 
ورزش همگانی پیش زمینــه ورزش قهرمانی 
است. اســتقبال و حضور مردم در شهرستان 
ها در این زمینــه فوق العاده اســت . به طوری 
که تابســتان امســال در همایش پیــاده روی  
شهرستان فریمان حدود 40 هزار نفر شرکت 

کردند.

خراسان رضوی، استان برتر در حوزه ورزش همگانی کشور است 

صفحه آرایی

layout@khorasannews.com

۰ ۵ ۱ ۳ ۷۰ ۰ ۹ ۳ ۹ ۰

واحد صفحه آرایی روزنامه خراسان 
سفارش می پذیرد



۷شهرستان ها
چهارشنبه اول آبان ۱۳۹۸ .  شماره 425۷روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی Wed،Oct،23،2019، No.4257

خبر 

فرهنگی

رونمایی از قدیمی ترین وقف نامه های 
آستان قدس در نیشابور 

شــجاعی مهــر- قدیمــی ترین اســناد موقوفــه های 

امام رضــا)ع( در نیشــابور طی مراســمی با حضور 
مســئولان نیشــابور و آســتان قدس رونمایی  شد.

امام جمعه نیشــابور در این مراســم گفت: نیشابور 
میزبان امام رضا)ع( بوده اســت و به آن افتخار می 
کنیم و از ایــن منظر با هیچ شــهری قابل مقایســه 
نیست و خادمان آســتان قدس باید توجه بیشتری 

به آن داشته باشند.
حجت الاســام یعقوبــی با اشــاره به بیــان حدیث 
مهم و تاریخی سلســله الذهب توسط امام رضا)ع( 
در نیشــابور گفت: آیا احداث دانشــکده حدیث در 
نیشابور موضوعی غیرمنطقی است؟وی افزود:  در 
تمام مسیرها توسط آســتان قدس زائرسرا ساخته 
شده، یعنی نیشابور لیاقت آن را نداشته است؟ وی 
گفت: آستان قدس در دیگر شهرستان ها کتابخانه 
ساخته است و در نیشــابور خبری از آن نیست.وی 
ادامه داد:  نیشابوری ها انتظارات زیادی از آستان 
قدس دارند که برآورده نشــده اســت.علی نجفی 
شــهردار نیشــابور گفت:  امیدواریم آستان قدس 
توجه بیشتری به این شــهر داشته باشد.مدیر امور 
اسناد و مطبوعات آستان قدس نیز گفت: نیشابور 
شــهر پایدار ایرانی اســت و نقش آفرینی مهمی در 

تاریخ ایران و خراسان داشته است. 
دکتر حسن آبادی افزود: نیشابور از اولین شهرها 
در حوزه وقف بوده اســت و امروز از مجموعه اسناد 
تاریخی ایــن وقف ها کــه قدیمی ترین آن به ســال 
هــزار و ۱۱ قمری و دوران شــاه عبــاس اول بر می 
گردد، رونمایی می شود .وی افزود: نیشابور از مهم 
ترین شهرهای وقفی است و با توجه به فعالیت های 
فرهنگی آســتان قدس در شــهرهایی کــه موقوفه 
دارد، نیشــابور مهم ترین شهری اســت که مغفول 
مانده و دلیــل آن برای ما هم ســوال اســت و البته 
فعالیت هایی در طول سالیان مختلف انجام شده 
ولی به سرانجام نرسیده است اما در آستان قدس 
نگاه ویژه به نیشابور وجود دارد.دکتر حسن آبادی 
بیان کــرد: طی ســالیان گذشــته پنج هــزار قطعه 
عکس، ســه هــزار نگاتیــو، روزنامه هــای قدیمی و 
چهارهزار بــرگ ســند از دوران قاجار از نیشــابور 
جمع آوری شده ولی جایی برای معرفی این موارد 
نیست و امیدواریم در مهم ترین شهر تاریخی استان 
کارهای بهتری در شــان نیشــابور با همکاری هم 
انجام دهیم. خسروی معاون کتابخانه های آستان 
قدس نیز گفــت: بــرای کتابخانــه ها ســه رویکرد  

ساخت،وقفی ومشارکتی داریم.

در آستانه  برگزاری نهمین بزرگداشت ابوالفضل بیهقی پدر نثر فارسی مطرح شد 

جای خالی روزی به نام بیهقی درتقویم کشور
گزارش 

میلاد کلاته

بــا وجــود وعــده هــای  مســئولان طــی چنــد 
ســال اخیر بــرای  ثبــت روزی  بــه عنــوان روز 
ملی  ابوالفضل  بیهقی جای این روز  در تقویم 
رسمی کشور خالی است. به گزارش خراسان 
رضوی، ابوالفضل بیهقی تاریخ نگار قرن پنجم 
هجری قمری و نگارنــده کتاب تاریخ بیهقی از 
مورخان دوره غزنوی اســت که در سال ۳۸5 
قمری در روســتای حارث آباد ســبزوار متولد 
شــد. وی پس از کســب علوم  به دیوان رسایل 
محمودی راه یافت و در خدمت خواجه بونصر 
مشــکان به کار پرداخت و در خدمت ساطین 
غزنوی به سر برد.  تا زمان عزالدوله عبدالرشید 
در سال 440 قمری نیز چندی صاحب دیوان 
بود اما بــه تهمت حاســدان گرفتــار، معزول و 
محبوس شــد. بیهقی همچنین پس از رهایی 
از زنــدان بقیه عمــر را در انزوا به ســر بــرد و در 
سال 4۷0 هجری قمری درگذشت. اول آبان 
روز بزرگداشــت ابوالفضل بیهقی، صاحب اثر 
ارزشــمند تاریخ بیهقی اســت و تاریــخ بیهقی 
یکی از آثار ارزشــمند ادبیات فارســی به شمار 
می رود.تمامی آثار و اطاعات بیهقی به عنوان 
یکی از بزرگ ترین تاریخ نگاران کشور امروزه 
در اختیار نیســت ولی همین تعداد آثار بیهقی 

گویای فعالیت فاخر و ارزشمند وی است.

وعده ثبت روزملی 	 
دکتر حداد عــادل رئیس فرهنگســتان زبان و 
ادبیات فارسی سال ۹2 در همایش بزرگداشت 
ابوالفضل بیهقی وعده ثبــت روز ملی در تقویم 
رســمی کشــوربه نام بیهقی  را داد. پــس از آن 
نیز مســئولان استانی و شهرســتانی این وعده 
را به اهالی فرهنگ و ادب دیار ســربداران می 
دادند ولی با گذشت چندین سال از این وعده 

هنوز محقق نشــده است و امســال نیز نهمین 
همایش ملــی بزرگداشــت ابوالفضــل بیهقی 
در ســبزوار و در تالار کاشــفی با حضور عبدا... 
کوثری شاعر و مترجم کشوری و مهدی سیدی 
خراســان پژوه و مصحــح تاریخ بیهقــی برگزار 
می شــود. همچنین از تمبــر ابوالفضل بیهقی 
ادیب، اندیشــمند و مورخ نامدار قرن پنجم در 
بخش مردمــی نهمیــن همایش ملی از ســوی 
شهرداری ســبزوار رونمایی خواهد شد و زنگ 
بیهقی در روز یکم آبان ماه در مدارس شهرستان 
ســبزوار به صدا در می آید. برگــزاری همایش 
دانشجویی و علمی در دانشگاه حکیم سبزواری 
و گردهمایی در زادگاه ابوالفضل بیهقی از دیگر 
برنامه های نهمین بزرگداشت این ادیب نامدار 

دیار سربداران است.

 بیهقی در نقطه آغاز نثر فارسی	 
دانشیار دانشگاه حکیم سبزواری در خصوص 
فعالیت های مانــدگار و ارزشــمند ابوالفضل 
بیهقــی، اظهار کــرد: این شــخصیت فاخر در 
نقطه آغاز نثر فارســی قــرار گرفته و بــه دلیل 
این کــه وفــات بیهقی در شــهریورماه اســت، 
بهتریــن زمان بــرای برگــزاری بزرگداشــت و 
همایــش علمی بــرای قشــر دانشــگاهی آبان 

مــاه اســت بنابرایــن اول آبــان مــاه بــه عنوان 
روز بزرگداشــت ابوالفضــل بیهقــی انتخــاب 
شــد. مهیار علوی مقــدم ابوالفضــل بیهقی را 
پدر نثــر کاســیک فارســی دانســت و افزود: 
متاسفانه در حوزه نثر فارسی کارهای مهمی 
انجام نشــده اما بیهقــی در دوران حیات خود 
فعالیت های ارزنده ای در حوزه تاریخ نگاری 
و نگارش متن انجام داده است. وی ادامه داد: 
نویسندگان پس از ابوالفضل بیهقی و حتی در 
قرن معاصر از ســبک شناســی و تاریخ نگاری 
وی بهره مند شده اند و سبزوار با توجه به وجود 
نویســندگان و مفاخــری همچــون عطاملــک 
جوینــی، ابوالحســن زید بیهقی، ماحســین 
واعظ کاشفی، دکتر علی شــریعتی و محمود 
دولت آبادی به عنوان خاســتگاه نثر فارســی 
کاسیک و معاصر محسوب می شود. دانشیار 
دانشگاه حکیم سبزواری تصریح کرد: بیهقی 
تنها یک تاریخ نگار نیســت بلکه تاریخ تحلیلی 
و توصیفــی را به رشــته تحریر درآورده اســت. 
علوی مقدم با اشــاره به آثار ابوالفضل بیهقی، 
گفت: بیهقی در آثار خود به خوانندگان اعام 
می کند که به تاریخ چگونه نگاه کنند و از لحاظ 
زیبا شناسی آثار بیهقی بسیار ارزشمند است. 
وی با بیــان این کــه کتــاب تاریــخ بیهقی ۱5 

مجلد بوده امــا امروزه هفت مجلــد از آن باقی 
مانده است، افزود: این کتاب به تاریخ نگاری 
دوره سلطان محمود غزنوی، سلطان مسعود 
غزنوی و همچنیــن به دوره ســامانیان و اوایل 
دوره غزنویان پرداخته است. دانشیار دانشگاه 
حکیم ســبزواری ثبت روزی به نــام ابوالفضل 
بیهقــی در تقویــم رســمی کشــور را ضــروری 
دانست و افزود: ثبت روز ملی ابوالفضل بیهقی 
به عنوان پدر نثر فارسی در تقویم رسمی کشور 
به عنوان مطالبه جــدی اهالی فرهنگ و ادب 
محســوب می شــود که امیدواریم بــا پیگیری 

های مسئولان مربوط محقق شود.

 اختصاص اعتبار 800 میلیون تومانی 	 
به تکمیل المان ابوالفضل بیهقی

نماینده سبزوار در مجلس نیز با بیان این که اول 
آبان ماه به عنوان سالروز بزرگداشت ابوالفضل 
بیهقــی نــام گــذاری شــده و هرســاله مراســم 
بزرگداشــت وی برگزار می شــود، افــزود: روز 
ابوالفضل بیهقی پدر نثر فارســی باید در تقویم 
رسمی کشور به ثبت ملی برسد و این موضوع در 
شورای فرهنگ عمومی به تصویب رسیده است. 
علی سبحانی فر افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســامی باید مصوبه شــورای فرهنگ عمومی 
در خصوص ثبت روز ملی ابوالفضل بیهقی را به 
شورای عالی انقاب فرهنگی برساند و روز اول 
آبان مــاه  در تقویم کشــور به نام این شــخصیت 
ادبی ثبــت شــود. وی بیان کرد: امســال ۸00 
میلیــون تومان اعتبــار بــرای احــداث یادبود و 
المان ابوالفضل بیهقی در روستای حارث آباد 
سبزوار زادگاه وی اختصاص یافت. شجاع مقدم 
رئیس فرهنگ و ارشاد ســبزوار نیز در خصوص 
برگزاری نهمین همایش بزرگداشت ابوالفضل 
بیهقی، گفت: بخشی از برنامه بزرگداشت این 
شخصیت برجسته در زادگاه وی یعنی روستای 

حارث آباد برگزار می شود. 

از میان خبرها 

شهرستان ها

13 کیلومتر از گذرگاه خونین 
کاشمر هنوز بازگشایی نشده است 

مهدیان- باوجود اطاع رسانی انجام شده از سوی 

اداره راهداری و حمــل و نقل جاده ای کاشــمر در 
خصــوص تکمیــل و نصــب عایــم در ۱۳ کیلومتر 
ابتدایی محور کاشمر به شادمهر و این که این مسیر 
از ســاعت ۱2 روز ۳0 مهــر ماه پــس از تایید پلیس 
راه بــه صورت آزمایشــی بازگشــایی شــده اســت، 
مشــاهدات خبرنگار خراســان رضوی در ســاعت 
۱5دیروز از این محور حاکی از آن است که در 200 
متر ابتدایی جاده بعد از میدان شــهیدان عاصمی 
هیــچ کار اجرایــی در خصــوص احــداث بانــد دوم 
انجام نشده و احداث باند دوم بعد از 200 متر آغاز 
شده است و یک دستگاه گریدر نیز در حاشیه جاده 
مشغول تسطیح شــانه خاکی بود و در قسمتی هم 
عوامل راهداری مشغول خط کشــی جاده بودند. 
این گزارش حاکی اســت، با توجه بــه ورودی های 
متعدد به جاده تازه تاسیس و احتمال بروز حوادث 
و تصادفــات و نبود اطاع رســانی کافی بــه اهالی 
روستاهای اطراف جاده، بهره برداری از این قسمت 
از جاده به مســدود کردن این ورودی هــا و تکمیل 

خط کشی موکول شد.

 اعزام  50 هزار زائر افغانستانی
 از مرز دوغارون امسال به کربلا 

کلثومیان-فرمانــده انتظامــی تایبــاد گفــت: از ۱4 

مهرماه تاکنون 50 هزار و 256 زائر افغانستانی از 
مرز دوغارون وارد خراسان رضوی شدند.سرهنگ 
قربانی اظهار کرد: دوشنبه 2۹ مهرماه ۳۸۱0 زائر 
تبعه افغانستان در قالب 24 کاروان به قصد عزیمت 
به مشهد و کربای معلی از طریق این معبر رسمی 
وارد استان شدند.وی افزود: سال گذشته در دهه 
پایانی صفــر بیش از ۳0 هــزار زائر به قصــد زیارت 
کربا و حرم رضوی از این طریق وارد کشــور شدند 
و امسال پیش بینی می شود تا روزهای پایانی صفر 
بیش از 55 هزار زائر وارد شوند.ســرهنگ قربانی 
بیان کرد: امسال دو موکب امام رضا)ع( و شهدای 
ناجا در نقطه صفر مرزی و گمرک دوغارون توسط 
آســتان قــدس رضــوی، ســتاد اربعیــن، نیروهای 
نظامی و انتظامی تایباد برای  اســکان و پذیرایی از 
زائران مستقر شــده اســت.وی مطرح کرد: در این 
مدت حدود 200 نفر از نیروهای بسیجی و مردمی 
در قالب طرح خادمیاران رضوی بــرای پذیرایی از 

زائران افغانستانی آماده خدمات رسانی بودند.

خبر

گوناگون

فرماندار فریمان: کاهش آب سد 
فریمان طبیعی است

 اصغری - چندی پیش خبری کوتاه به همراه تصویر 

در فضــای مجازی منتشرشــد که نشــان از کاهش 
بسیار زیاد آب پشت سد فریمان می داد. در همین 
باره  فرماندار فریمــان گفت: به دلیــل پیش بینی 
بارش در فصل پاییز، آب سد ذخیره نشد تا گنجایش 
لازم را برای ذخیره در فصل پاییز و زمستان داشته 
باشــیم.فرماندار فریمان در گفت وگو با خراســان 
رضوی، کم شدن آب سد فریمان را طبیعی دانست 
و گفت:  کشاورزان در تابستان به طور مداوم از آب 
ســد برای مصارف کشــاورزی اســتفاده کرده اند. 
صفایی گفــت: به دلیل پیش بینی بــارش در فصل 
پاییز، آب سد ذخیره نشــد تا گنجایش لازم را برای 

ذخیره در فصل پاییز و زمستان داشته باشیم.

 دستگیری اخلال گران
 در نظم و امنیت در سبزوار 

فرمانده انتظامی سبزوار گفت: هشت نفر از اخال گران 
در  نظم و امنیت که متواری  و تحــت تعقیب مقام قضایی 
بودند، شناسایی و دستگیر شدند. سرهنگ بیات مختاری 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در پی چند فقره شرارت، 
قدرت نمایــی و عربده کشــی تعــدادی از مخــان نظم و 
امنیت با ســاح ســرد و گرم در فضای حقیقی و مجازی، 
پیگیــری موضــوع به صــورت ویــژه در دســتور کار پلیس 

سبزوار  قرارگرفت .
وی گفــت: به دلیل حساســیت موضــوع، مامــوران زبده 
پلیس امنیت عمومی، کارآگاهان مبارزه با جرایم جنایی 
پلیس آگاهی و کارشناسان پلیس فتای این فرماندهی، 
رصد دقیق ایــن افراد مخل نظم و امنیــت را با هماهنگی 
مقام قضایی در دستور کار قرار دادند .وی گفت: ماموران 
انتظامی با همکاری شهروندان وظیفه شناس و قانونمدار 
ســبزوار ، موفق شــدند ضمن شناســایی هویت دقیق آن 
ها، مخفیگاهشــان را در نقاط مختلف شهر شناسایی و با 
هماهنگی مقــام قضایی همگی آنــان را در عملیات های 
ضربتی دستگیر کنند .وی افزود: ماموران در بازرسی از 
مخفیگاه های شان تعداد زیادی ساح سرد به همراه دو 
قبضه اسلحه شکاری کشف کردند و هشت متهم دستگیر 
شده با تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مراجع 

قضایی معرفی شدند.

واژگونی هیوندا 2  قربانی گرفت
شــعبانی-مدیر حــوادث دانشــگاه علــوم پزشــکی تربت 

حیدریه  گفت: درحادثه واژگونی یک دستگاه خودروی 
هیونــدا در محــور تربــت حیدریــه- گنابــاد دو نفرجــان 
باختند. طی تماس با خطوط ارتباطــی اورژانس ۱۱5 

مبنی بــر واژگونــی یک دســتگاه خــودروی هیونــدا در 
محــور تربــت حیدریــه- گنابــاد )نرســیده به پلیــس راه 
شادمهر(  کارکنان پایگاه های شــادمهر و مهنه به محل 
اعــزام شــدند.دکتر امیــری افــزود: بــا رســیدن اولیــن 
آمبولانــس، عملیــات دســته بنــدی مصدومان توســط 
کارشناســان فوریــت هــای پزشــکی آغــاز و رهاســازی 
مصدومان انجام شد با رســیدن آمبولانس کمکی دیگر 
اقدامات ثابت ســازی و درمان اولیه صــورت گرفت و دو 
مصدوم به مرکز درمانی ۹دی منتقل شدند.وی در پایان 

گفت: متاسفانه در این حادثه دو نفر در دم جان باختند.

تصادف 2 موتور سیکلت در جاده 
تربت حیدریه 2 کشته به جا گذاشت 

خاکشــور-رئیس جمعیت هــال احمر رشــتخوار گفت: 

تصادف  دو موتــور ســیکلت  در محور رشــتخوار- تربت 
حیدریه به فوت دو سرنشــین موتور ســیکلت منجر شد. 
همچنین پرایدی که دراین مســیرحرکت می کرد، پس 
ازتصادف دو موتورســیکلت، ازجاده منحــرف وواژگون 
شــدکه به  مصدومیت ســه نفــر از سرنشــینان خودروی 
سواری پراید منجر شد.حسین زاده گفت: سه مصدوم از 
پنج مصدوم این حادثه پس از امدادرسانی عوامل پایگاه 
جاده ای شهید رسولی و اورژانس شهرستان رشتخوار به 
مراکز درمانی منتقل شدندو دو نفر از مصدومان حادثه به 

دلیل شدت  جراحات در مسیر جان باختند.

یک کشته در تصادف کامیون با پراید
علی نــوری- فرمانده پلیس راه بردســکن گفــت: تصادف 

یک دستگاه کامیون سواری با پراید در کیلومتر 5 مسیر 
بردســکن به خلیل آبــاد، محدوده روســتای شــفیع آباد 
یک کشــته به جا گذاشــت. ســرهنگ محمد چرمگی به 
خبرنگار ما گفــت: این تصادف زمانــی رخ داد که راننده 

پراید قصد داشت از سمت راست از کامیون سبقت بگیرد 
که متاسفانه کامیون باپراید تصادف  می کند. وی افزود: 
دراین تصادف دلخراش راننده پراید سرصحنه تصادف 
فوت می کند و سرنشین آن نیز مجروح و توسط اورژانس 
۱۱5 به بیمارستان ولی عصر بردسکن منتقل می شود. 
ســرهنگ چرمگی علت این تصادف را ســبقت از سمت 

راست راننده پراید دانست. 

 تلف شدن 120 راس گوسفند
 در احمدآباد آستانه رشتخوار 

 خاکشــور-رئیس شــورای اســامی احمدآبــاد آســتانه 

رشــتخوار  خبر از تلف شدن ۱20راس گوســفند بر اثر 
آب آلــوده بــه کــود شــیمیایی داد.محمد نــور محمدی 
بــه خبرنــگار ما گفــت: به علــت بــی اطاعی چوپــان از 
آلوده بــودن آب  چــاه موتوربه کــود شــیمیایی و کنترل 

نکردن گوسفندان، این تعداد گوسفند تلف شدند.

دستگیری سارقان حرفه ای در بردسکن 
علی نوری- فرمانده انتظامی بردسکن گفت:در پی چند 
فقره سرقت در یکی از روستاهای حوزه استحفاظی این 
شهرستان پیگیری موضوع برای شناسایی و دستگیری 
ســارقان احتمالی به صــورت ویژه در دســتور کار پلیس 
قرار گرفت.سرهنگ عباس نظافتی به خبرنگار ما گفت: 
مأموران با  بررسی شیوه های وقوع سرقت به یک سارق 
سابقه دار مظنون شدند و پس از اطمینان از انجام سرقت 
ها با هماهنگــی مقام قضایی این فــرد را در یک عملیات 
ضربتی دستگیر کردند.وی افزود:فرد دستگیر شده به 
پنج فقره سرقت وسایل منزل شامل پمپ آب،شیر آلات، 
ابزار آلات و مقادیری آهن آلات اعتراف کرد که در همین 
زمینه یک نفر مالخر در یک عملیات جداگانه توسط پلیس 

دستگیر شد.

تولید گوجه فرنگی در تربت جام 
افزایش یافت 

شعبانی-دکتر صادقی رئیس دانشگاه پیام نور تربت حیدریه گفت: 

بســیار خرســندیم که با وجود حدود 25 مرکــز پیام نور در اســتان 
خراســان رضــوی در ســال جدیــد تحصیلــی، از مجمــوع ۷۷00 

دانشجوی داوطلب پذیرش شــده در کل اســتان حدود ۱0 درصد آنان در مرکز تربت حیدریه 
ثبت نام کرده اند.وی افزود: مرکز تربت حیدریه با حــدود 6۷ عضو هیئت علمی و ۳5 کارمند 
و همچنین ۱20 مدرس مدعو در رشته های مختلف مشغول فعالیت است.صادقی ابراز کرد: 

واحدهای مه ولات، رشتخوار و زاوه جزو واحدهای اقماری این دانشگاه محسوب می شود.

حقدادی-فرماندارتربت جام با اشــاره به حرکــت کاروان های پیاده 

حرم مطهــر رضوی، بــه مدیران دســتگاه هــای شهرســتان  تاکید 
کرد:همه دستگاه های اجرایی، نظامی، انتظامی، امنیتی و غذایی 

مســیر پیاده روی زائران پیاده حرم رضوی را هوشــمندانه نظارت کنند تا شرکت کنندگان در 
کاروان های پیاده با مصرف نذورات دچار مشکل و آســیب بهداشتی وامنیتی نشوند.مرتضی 
حمیدی افزود: مسیر تردد زائران توســط کارگروه تخصصی سامت و امنیت غذایی بررسی و 

نواقص برطرف شده است.

 در ســال زراعــی جــاری، 44 هــزار و ۱00 تــن گوجــه فرنگــی از 
کشــتزارهای تربت جام برداشــت شــد که نســبت به ســال زراعی 
گذشته ۱00 درصد افزایش یافته است.معاون فنی و اجرایی جهاد 

کشاورزی تربت جام به ایرنا گفت: افزایش سطح زیر کشت، قیمت مناسب و بارش های فراوان 
امســال از عوامل افزایش تولید محصول گوجه فرنگی در این شهرســتان اســت.علی ممیزی 
افزود: امسال ۹۸0 هکتار از کشــتزارهای تربت جام زیرکشــت گوجه فرنگی رفت که به طور 

میانگین از هر هکتار 45 تن محصول برداشت شد.

فرماندار تربت جام خواستارشد: 

 نظارت دستگاه ها 
بر ایستگاه های صلواتی

 جذب 10 درصد دانشجو های
 پیام نور در تربت حیدریه

سوژه ها و خبرها

خبر

شهرستان ها

دبیر نهاد مردمی اقتصاد مقاومتی استان: 

 80 روستای استاندارد 
 با شاخص های توسعه تا پایان سال

 در استان شکل می گیرد 
حســین نــوری- لبافــی ، دبیــر نهــاد مردمــی اقتصــاد 

مقاومتی دراستان دیروز در جلســه کارگروه اقتصاد 
مقاومتــی واشــتغال ایــن شهرســتان اظهار کــرد: از 
2500 روستای استان تا کنون ۱۱00 روستا توسط 
معین های اقتصــادی تحت پوشــش قــرار گرفته اند 
وبا اقدامات در دســت انجــام تا پایان ســال ۷0 تا ۸0 
روستای استان به سطح روستاهای برخوردار ودارای 
شاخص های توســعه یافته خواهند رســید. لبافی از 
همدلی ووفاق ایجاد شــده در خلیل آبــاد، در اضاع 
مثلث توســعه اقتصــادی تقدیر کــرد وافــزود: تهیه و 
تدوین شاخص های ارزیابی توسعه قبل و بعد از اجرای 
الگوی طرح مثلث توسعه اقتصادی- فرهنگی، تعریف 
کارت اهداف روســتا، تدوین شــاخص های ارزیابی و 
انتخاب معین های اقتصادی جدید و تهیه فرم ارزیابی 
پیشــرفت طرح هــا و پروژه هــای اجرایــی معین های 
اقتصادی، بخشی از اقدامات این نهاد است. وی دراین 
جلســه که امام جمعه،فرماندار ورئیس دادگســتری 
شهرســتان شــرکت داشــتند، گفت: در مجموع ۸۷ 
شــرکت و ســازمان بــا امضــای ۱02 تفاهم نامــه، به 
عنوان معین اقتصادی، فعالیت خود را آغاز کرده اند. 
۹2درصد معین ها از بخش خصوصی و 5درصد آن ها 
موسسات غیردولتی هستند و تنها ۳درصد را بخش 
دولتی شــامل می شــود.وی افــزود: از ایــن مجموع، 
۳۱.5درصد معین هــا در بخش صنعت فعــال بوده، 
24درصد از بخش کشاورزی هستند، 20.4درصد را 
خدماتی ها عهده دار شده اند و بقیه نیز در بخش های 
عمرانی، اجرایی، معدنی و گردشگری فعالیت دارند. 

صفحه آرایی

layout@khorasannews.com
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بریده کتاب

کتاب دوستانى هم هستند که از ترسِ این که 
گنجینه  کتاب شان را براى همیشه از دست 
بدهند، هرگز کتــاب امانت نمى دهند. )یک 
ضرب المثل قدیمى عربى اندرز مى دهد که 
»کســى که کتاب امانت مى دهد، یک احمق 
اســت؛ اما کســى که کتاب را پــس مى دهد، 
احمق تر اســت.«( مــن بــه پیــروى از توصیه  
هنرى میلر همیشــه اهل امانت دادن کتاب 
بــوده ام: »کتاب ها هم مثــل پول، دایــم باید 
در گردش باشــند. تا جایى که بشــود، قرض 
بدهید و قرض بگیرید؛ هم کتاب را و هم پول 
را! مخصوصــا کتــاب را؛ کتاب ها بــه مراتب 
بیشــتر از پــول، چیزى بــراى عرضــه کردن 
دارند. کتاب فقط یک دوســت نیســت، بلکه 
مى تواند دوستان بسیارى براى تان به ارمغان 

بیاورد. زمانى که با ذهن 
و روحتان صاحب کتابى 
هستید، ثروتمندید. اما 
وقتــى آن را به شــخص 
دیگــرى بدهیــد، ســه 

برابر ثروتمندید.«
تولستوی و مبل بنفش  

نینا سنکویچ  

دیالوگ ماندگار

- قرص هاتو خوردى؟
+ نه واسه چى؟

- اومدیم و من یه وقت رفتم، باید یادت بره؟
+ تو نباشى من واسه چى باید قرص بخورم؟

آقا یوسف  

کارگردان: علی رفیعی  

 

ضرب المثل خارجى

    فرانسوی: آن که تهدید مى کند، همیشه 
مى ترسد.

    ایتالیایی: وقتى تلخى در دل باشد، هیچ 
شکرى دهان را شیرین نمى کند.

    انگلیسی: حیوان بــه پا بســته مى شود و 
انسان به قولش.

    چینــی: آدم باهوش دردســرهاى بزرگ 
را بــه دردســرهاى کوچک تبدیل مــى کند و 

دردسرهاى کوچک را از بین مى برد.
    هلندی: انسان با پرسیدن یاد مى گیرد.

دیکشنرى

Call off
 To cancel a project, event, or  
activity

لغو کردن
مثال:

 ,I was supposed to go out tonight 
 but Marisa is sick and called off 
our dinner

من قرار بود امشــب بــرم بیرون، اما ماریســا 
مریض بود و قرار شام رو لغو کرد.

The coach called football practice 
off because of the rain

مربى، تمریــن فوتبال رو به خاطــر بارون لغو 
کرد.

دور دنیا   

تقویم

تاریخ

آب و هوا

امروز

تفأل

حافظ

تفسیر نـور

در آیه83  سوره آل عمران می خوانیم:

أَفَغَیْــرَ دِیــنِ ا... یَبْغُــونَ وَلَــهُ أَسْــلَمَ مَــنْ فِــی 
رْضِ طَوْعَاً وَكَرْهاً وَإِلَیْهِ یُرْجَعُونَ  ماواتِ وَالَْ الْسَّ

پس آیا آن ها جز دین خدا )دینى( مى جویند؟ 
در حالى كه هر كه در آسمان ها و زمین است، 
خواه ناخواه فقط تسلیم اوســت و به سوى او 

بازگردانده مى شود.
استاد قرائتى در تفسیر این آیه مى گوید:

  انتخــاب راه غیر خــدا، با حركت هســتى 
سازگار نیست.

  حقیقت دین، تسلیم است.
  انسان، دایم در جست وجوى راه و روشى 

است و گرایش به مكتب در نهاد او قرار دارد.
  اگر هستى تســلیم اوســت، چرا ما تسلیم 

نباشیم؟
  اگر پایان كار ما اوست، چرا از همان اوّل رو 

به سوى او نكنیم؟

ضرب المثل فارسى

دری به تخته خورده و...!
وقتى فرصت و اتفاقى سودمند و غیرمترقبه 
پیــش مى آیــد، مــى گوینــد: »درى بــه تخته 

خورده و...!«

حکایت

   آورده اند که حجاج بن یوسف به کسى نامه 
نوشت و در آن سخنان ناشایست در قلم آورد. 
آن کس جواب نوشت که: نامه تو رسید و آن چه 
در آن بود بر من معلوم گشــت. بدان که خداى 
تعالى را نظرى است از نظرهاى لطف و رحمت، 
چون یکى از آن ها سوى من باشد از بلاى تو در 
امان باشم و نظرى از نظرهاى عدل، که چون 
یکى سوى تو باشد چنان مشــغول خود شوى 
که تو را با من کارى نباشد. چون حجاج آن نامه 
بخواند از بزرگى آن سخن بر خود بلرزید و دیگر 
جوامع الحکایات کلام نابه جا نگفت. 

معرفى کتاب

ناتوردشت
کتاب ناتوردشت، اثر بســیار مشهور و برجسته 
دیوید سلینجر است که در سال ۱۹۵۱ منتشر 
شــد و طبق آخرین آمارها تاکنون بیشتر از ۶۵ 
میلیون نســخه از آن در سراسر جهان به فروش 
رفته است. این رمان، کتابى شاخص در دنیاى 
ادبیات محسوب مى شود و به بیش از ۳۵ زبان 
ترجمه شــده اســت. شــخصیت اصلــى رمان، 

هولدن کالفیلد، نوجوانى ۱۷ ساله  است. او در 
جایى شبیه مرکز توانبخشى یا مرکز درمانى یا 
چیزى شبیه به این است که قصد دارد چند روز 
از زندگى مزخرفش را در کریســمس پارســال 
براى روانکاو خود تعریف کند. پایه و اساس رمان 
نیز ماجراهایى است که در سه روز براى هولدن 

اتفاق افتاده است.

علم به زبان ساده

چرا بعد از رعد و برق و باران، سر و کله قارچ ها پیدا می شود؟
بارندگى شــدید و رعد و برق باعث رویش هاگ 
هــاى قــارچ هایى مى شــود کــه منتظــر چنین 
فرصتى بودند. پتانسیل الکتریکى فوق العاده 
زیادى که بر اثر رعد و برق بــراى مدت کوتاهى 
در خاک ایجاد مى شــود )چیزى حدود ۱۰۰-
۵۰ هزار ولت طى مدت ده میلیونیم ثانیه( مى 
تواند تــا ۸۰ درصــد باعث افزایش تعــداد قارچ 

هاى رشد کرده شود. دلیل این واکنش قارچ ها 
به رعد و برق مشخص نیست؛ اما یک فرضیه در 
این باره مطرح شده که مى گوید رعد و برق باعث 
تبدیل نیتــروژن جو )که براى ســاخت پروتئین 
ضرورى است ولى امکان جذب آن براى اغلب 
جانداران وجــود ندارد( به مولکــول هاى قابل 
رازیک جذب توسط قارچ ها مى شود. 

چهارشنبه
اول آبان 1398
24 صفر 1441

8 صفحه  |    شماره 4257

1 آبان | روز ملی اطلاع رسانی هپاتیت 1 آبان 1356 | شهادت "سیدمصطفی خمینی" فرزند امام)ره( 
سید مصطفى خمینى در سال  ۱۳۰۹ در قم به دنیا آمد و در 2۸ سالگى به درجه اجتهاد رسید. از 
روزهاى نخست فعالیت هاى پدرش بر ضد حکومت پهلوى، در کنار او فعالیت مى کرد و به همین 

دلیل به عراق تبعید شد و در ۴۷ سالگى طى حادثه اى مشکوک در شهر نجف به شهادت رسید.

 اول آبان، روز ملى اطلاع رسانى درباره بیمارى هپاتیت و شروع هفته آشنایى با بیمارى هپاتیت 
نام گذارى شده است. این بیمارى که  باعث التهاب  کبد در اثر یک  ویروس مى شود، انواع  مختلفى  

دارد  و آگاهى بخشى درباره آن بسیار مهم است.

آشناترین غریب

انسان و انتخاب های تعیین کننده اش
امام رضا )ع( فرمودند: »مال جمع نمى شود مگر در سایه پنج خصلت: بخل زیاد، آرزوهاى 
دراز، آزمندىِ چیره بر انســان، ترک صله رحم، دنیا دوستى و فراموش کردن آخرت.« در 
شرح این سخن آمده است: پدیده شوم سرمایه دارى و به تعبیر قرآن کریم »تکاثر«، نخست 

پدیده اى روحى است که از خوى و خصلت و شــیوه تفکر و اخلاق باطنى و درونى انسان 
سرچشمه مى گیرد. از این رو براى شناخت ماهیت این پدیده، حتى به عنوان موضوعى 
اقتصادى و مشکلى از مشکلات اجتماعى، باید به روان و باطن آدمیان سر زد و انگیزه ها و 
علل درونى موضوع را بررسى کرد. همین موضوع، معیار تمایز بنیادین میان تفکر اسلامى 
و دیگر مکاتب اســت، که از عامل اصلى در همه مسائل، یعنى خود انســان و گرایش ها و 

عیون اخبارالرضا گزینه هایش، غافل نمى ماند...   
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مطالعه این صفحه

تنگه چاهکوه 
  قســمت شــرقی جزیــره 
قشــم، میزبان دره ای شگفت 
»تنگــه  که بــه  اســت  انگیــز 
چاهکــوه« شــهرت دارد و بــه 
دلیــل شــکل و ظاهــر عجیب 
و منحصــر به فــردش، نــه تنها 
در ایــران بلکــه در جهــان نیز 
بسیار مشهور است. این تنگه، 
حاصل میلیون ها سال فعالیت 
پدیــده هــا و عوامــل طبیعــی 
اســت و هنرمنــدی طبیعت را 
به نمایش می گــذارد. دره ای 
بــه عمــق 100 متر کــه تجربه 
های بصری و حســیِ جدیدی 
برای تــان رقم می زنــد و وقتی 
در آن قدم مــی گذارید، گویی 
به ســیاره دیگری ســفر کرده 
اید. این جاذبه طبیعی یکی از 
عجایب هفت گانــه در جزیره 
زیبای قشم اســت و صخره ها 
و تندیــس هایی کــه به صورت 
طبیعی و بر اثر گذر زمان شکل 
گرفته اند، می توانند ســاعت 
ها شــما را بــه تماشــای خود و 

گشت و گذار وا دارند.

17 سال با ماکارونی
آدیتــی ســنترال |  یــک پســر 2۰ســاله بــه گفته 

خودش ۱۷ ســال اســت که به جــز ماکارونى 
و پنیــر تقریبا چیــز دیگرى نخورده اســت. اگر 
آستین دیویس، پسر 2۰ ساله فلوریدایى غذاى 
دیگرى بخورد، بدنش بلافاصله آن را پس مى 
زند و غذا در معده اش نمى ماند. پزشکان مى 
گویند دیویس از یک ناهنجارى روانى رنج مى 
برد که به آن محدودیت تغذیه مى گویند و بدن 
به هر غذاى جدید واکنش فیزیکى منفى نشان 
مى دهد. این اتفــاق معمولا بعــد از یک ضربه 
روحى پیش مى آید و ظاهــرا دیویس به خاطر 
رفتارهــاى ناهنجار پدرش در خانــه دچار این 
ضربه روحى و جسمى شده. دیویس البته حالا 
جاى دیگرى زندگى مى کند و تصمیم گرفته 

وضعیتش را بهبود بخشد.

مروارید 8000 ساله
ای اف پی | قدیمى ترین مروارید دنیا در ابوظبى 

پیدا شــد. ایــن مروارید کــه به گفته باســتان 
شناسان هشت هزار سال عمر دارد و قدیمى 
ترین مروارید جهان است، نشان مى دهد که 
داد و ستد با اشــیاى قیمتى از دوره نوسنگى 
وجود داشــته اســت. ایــن مرواریــد طبیعى 
طى حفارى در جزیره مــروه در کف یک اتاق 
که قدیمى ترین ســازه معمارى کشــف شده 
جزیره اســت، پیدا شــد. دپارتمان فرهنگ و 
توریسم ابوظبى مى گوید با آزمایش مشخص 
شــده لایه هایى که این مروارید در آن ها پیدا 
شده، مربوط به ۵۸۰۰-۵۶۰۰ سال قبل از 
میلاد، یعنى دوره نوسنگى است. این نشان 
مى دهد که ریشــه هــاى فرهنــگ اقتصادى 

انسان ها به قبل از تاریخ بر مى گردد.

 یک متد یا یک کلاهبرداری؟
آدیتــی ســنترال | کوانتــوم خوانــى ســریع، 

اصطلاحى اســت که یــک مدرســه در چین 
ابــداع کــرده و باعــث بحــث و جــدل هــاى 
بســیارى شــده. ظاهــرا ایــن متــد خوانش، 
به دانــش آمــوزان کمک مى کنــد که طى ۵ 
دقیقه، حــدود ۱۰۰ هــزار کلمــه بخوانند و 
حفظ کنند. تصور خواندن کتاب هاى قطور 
صرفا با ورق زدن شــان در چند دقیقه کمى 
سخت است اما این مدرسه ادعا مى کند که 
مى تواند دانش آموزان جوان را با این تکنیک 
طورى آمــوزش دهد کــه بتوانند ایــن کار را 
انجام دهند. متخصصان و دانشمندان البته 
مــى گویند کــه این ادعــا فقط یــک راه براى 
کلاهبردارى است و چنین چیزى در واقعیت 

امکان ندارد.

زنگ تفریح

خوراکی های کاموایی
کیت جنکینز، هنرمند بریتانیایى، با هنر قلاب بافى، چنان غذاهاى خوش رنگ و لعابى مى بافد که 
Colossal اگر گرسنه باشید، ممکن است وسوسه شوید یک گاز بزرگ بهشان بزنید! 

مهارت یک دقیقه اى

با لکه های تیره پوست چه کار کنیم؟

لکه هاى تیره یا هایپرپیگمنتیشن )بیش رنگ ریز(، 
به دلیل تولید بیش ازاندازه  ملانین در پوســت به 
وجود مى آیند. تولید این ملانینِ اضافه مى تواند 
دلایل مختلفى داشته باشد. هورمون ها، آفتاب، 
افزایش سن و التهابات پوستى از جمله عوامل مهم 
در به وجود آمدن لکه هاى تیره پوستى هستند. 
چند راه بــراى از بین بــردن این لکه هــا را در این 

مطلب یک دقیقه اى بخوانید.
  مصرف مداوم ضدآفتاب. بهترین روش براى 
جلوگیــرى از هایپرپیگمنتیشــن، اســتفاده از 
کــرم ضدآفتــاب اســت. حتــى قرارگرفتــن در 
معــرض میــزان کــم اشــعهuv  به مــرور زمــان 
مى تواند باعث بروز لکه هاى تیره شود. لکه هاى 
تیــره بــا قرارگرفتــن در معــرض آفتــاب تیره تر 
مى شوند. کرم هاى ضدآفتاب که اکسیدزینک 
یا دى اکســید تیتانیوم دارند، مى توانند بیشترِ 
اشعه هاى تیره کنندۀ لکه هاى پوستى را مسدود 

کنند.
  مصــرف موضعــى ویتامیــن C. اســتفاده از 
ویتامین C به صورت موضعى مانع به  وجودآمدن 
چین و چروک پوســت و مات شدن آن مى شود. 

این ویتامین فرایند هاى آنزیمى را که در پوست 
ملانین تولید مى کند، مهــار مى کند. به همین 
دلیــل مى تواند بــه کاهش تیره  شــدن پوســت 
کمک کند. فایده  دیگر ویتامین C این است که 
فقط رنگ مناطق تیرۀ پوست را روشن مى کند 
نه همۀ قسمت ها را. براى مصرف این ویتامین، 
روزى چند قطره از آن را روى پوست تمیز ماساژ 
دهیــد. ترجیحــا ایــن کار را صبح هــا و قبــل از 

استفاده از کرم ضدآفتاب انجام دهید.
  آزلائیــک اســید. آزلائیک اســید، محصولى 
کمترشناخته شــده اســت. معمولا متخصصان 
پوســتى آن را بــراى درمــان لکه هــاى تیــره  
صــورت تجویــز مى کننــد. ایــن اســید مانــع 
تولیــد رنگ دانه هــاى غیرطبیعــى در پوســت 
مى شــود. امتیاز برتــرِ آن داشــتن خصوصیات 
آنتى باکتریالى است. این ویژگى به درمان آکنه 
و از بین بــردن جاى جوش نیز کمــک مى کند. 
آزلائیک اســید را روزى یک یا دو بــار روى تمام 
صورت تان بمالید. مى توانیــد آن را به تنهایى یا 
به همراه مرطوب کننده به کار ببرید و حتما بعد 

از استعمال آن، کرم ضدآفتاب بزنید.

۴ گوشه ایران

کارتن به سرها
آدیتی ســنترال | یک مرکز آموزشــى در هند به 

خاطر توهین به شخصیت دانش آموزان مورد 
حمله قــرار گرفت. در این پیش دانشــگاهى 
بــراى جلوگیرى از تقلب دانــش آموزان طى 
امتحان، از روش پوشــیدن کارتن اســتفاده 
کرده اند. سر کردن کارتن، چسباندن کاغذ 
به سر و... روش هایى است که مراکز آموزشى 
در جاهاى مختلف به عنوان یک روش ابداعى 
از آن استفاده مى کنند تا دانش آموزان موقع 
امتحــان نتوانند تقلــب کنند. امــا این کارها 
هربار مورد تهاجم قرار مى گیرد چون باعث 
زیر سوال رفتن شــخصیت و انسانیت دانش 
آموزان اســت. البته این مرکز آموزشــى مى 
گوید که بعد از تذکرهاى بى نتیجه به دانش 

آموزان، دست به چنین کارى زده است.

حکمت روز

خدمت و خیانت به دین
اصــل دیــن چنــان کــه خداونــد خواســته و 
فرستادگان او به مردم عرضه کرده اند، براى 
مردم در ادوار مختلــف تاریخى و در موقعیت 
هاى گوناگون جغرافیایى طراحى شــده و با 
فطرت آدمى سازگار است... اگر گفتمان دین 
ضعیف بود، این اندازه اسلام در دنیاى غرب 
رونق نمى یافت... آن حقیقت ناب چون آب 
زلال و گوارایى است که هرکس تشنه باشد، 
بى پرسش و گفت وگو به ســویش مى شتابد 
و عطش تن و جان تبدار خــود را از آن فرو مى 
نشاند؛ بنابراین طبیعى است که اگر ما از گل 
و لاى خودخواهى ها و خودپرستى ها یا لجن 
نادانــى ها و کــج فکرى هــاى خویــش در آن 
بریزیم، دیگر کسى را جذب نمى کند و جانى 

را سیراب نمى سازد.
 حجت الاسلام زائری | دینی که آن ها می گویند، نه!

در محضر بزرگان

 برخورد بی تعارف 
با مسئول خاطی

شــهید بهشــتى، رئیــس قــوه قضاییــه بــود. 
براســاس گزارش ها و تحقیقات، ثابت شده 
بود دو قاضى تخلــف کرده اند. گفــت: »باید 
علنــى محاکمه شــوند تا همــه ببیننــد نظام 
اســلامى اهــل تســاهل بــا مســئول خاطى 

نیست.« هر دو محاکمه شدند؛ علنى.
صددقیقه تا بهشت  
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